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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,
co se týká dění na radnici, na následujících stránkách se dočtete 
například o dálnici nebo o územním plánu. Zde mi však dovolte 
pár řádků o probíhajících opravách místních komunikací. Na jaře 
jsme totiž obdrželi avízo, že v této oblasti máme přislíbenou do-
taci. Ta by měla pokrýt 17,3 mil. Kč z předpokládané investice 
23,4 mil. Kč. Konkrétně se jedná o rekonstrukci ulic Pod Vinohra-
dy, Palackého, propoj Tyršovy a Vracovské, plochy pro parkování 
před bytovými domy v Kasárnách. Veřejné zakázky na dodavatele 
těchto realizací jsou v  běhu, propoj Tyršovy a  Vracovské je již 
hotov. K tomu jsme dokončili výměny povrchů v ulicích Veselská 
a Sokolská za hřištěm. Na další balík potřebných ulic již aktuálně 
poptáváme projektanty.

Z dalších plánů města zde vzpomenu už jen záměr revitalizace 
našeho parku v jeho původní rozloze, protože právě běží anketa, 
která se stane podkladem pro zadání krajinářsko-architektonické 
studie. Cesta za parkem krásnějším, bezpečnějším a využitelným 
pro všechny generace bude jistě dlouhá. Je však nutno začít. Do-
mnívám se totiž, že o městě je nutno přemýšlet v delším časovém 
horizontu bez ohledu na délku volebního období. Anketu prosím 

vyplňte na webových nebo facebooko-
vých stránkách města, na  podatelně 
radnice nebo v infocentru. 

Jaro vyhnalo ven už i bzenecké spor-
tovce. V případě našich největších spol-
ků držme palce sokolkám a sokolům, kteří se připravují na XVII. 
Všesokolský slet, který proběhne 30. 6. až 5. 7. v Praze. Fotbalisté 
se zase pustili do jarní části sezóny. Soutěž je soutěž, ale já všem 
našim sportovcům přeji především radost ze hry a žádná zranění! 
Mám však radost i z připravovaných kulturních a společenských 
akcí nejen města, ale i našich spolků a vinařů. Červnový kalen-
dář je takovými událostmi zaplněn, o prázdninách bude největší 
příležitostí k setkání tradiční bzenecká pouť k úctě Panny Marie, 
a to 16.–18. srpna.

V  měsících dubnu a  květnu jsme si připomněli vysvobození 
Bzence i celé republiky z nacistické nadvlády. Závěrem tak vě-
nujme vzpomínku těm, kteří za naši svobodu na konci i v průběhu 
druhé světové války zaplatili cenu nejvyšší.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 9. zasedání Zastupitelstva města Bzence  
konaného dne 21. 02. 2024
Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
• Plán zasedání Zastupitelstva města Bzence pro rok 2024. 
•  Rozpočtové opatření č. 15/2023 realizované radou města dle 

usnesení z 8. zasedání zastupitelstva města. 
•  Rozpočtové opatření č. 2/2024. 
Zastupitelstvo města UKLÁDÁ:
•  Finančnímu výboru zjistit příčiny úspor pohonných hmot 

u SMB, p. o. v minulém roce, provést rozbor těchto úspor. 

Z usnesení 10. zasedání Zastupitelstva města Bzence  
konaného dne 24. 04. 2024
Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
• Rozpočtové opatření č. 3/2024. 
•  Aktualizaci Strategického plánu města Bzence dle předlože-

ného návrhu. Tj. doplnění aktivit: podpora využití objektů měs-
ta pro rozvoj veřejných, volnočasových a komerčních aktivit, 
funkční revitalizace budov a  areálů, snižování energetické 
náročnosti budov a  využívání obnovitelných zdrojů energie. 
Doplnění plánovaných projektů: obnova bzeneckého zámku, 
dětská skupina. V  rámci plánovaných projektů zázemí ces-
tovního ruchu pak konkrétně obnova a adaptace předzámčí 
na veřejné toalety a lisovny na informační centrum. 

Z usnesení 40. schůze Rady města Bzence konané  
dne 28. 02. 2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Uzavření smlouvy o reklamě a propagaci mezi městem Bze-

nec jako obstaratelem a Vojenským technickým ústavem, s. p.  

jako objednatelem. Předmětem smlouvy je obstarávat vhod-
nou reklamu obchodního jména a loga objednavatele po dobu 
trvání této smlouvy za odměnu 100.000 Kč, která bude v roz-
počtu města vyčleněna pro podporu místních spolků. 

•  Cenovou nabídku na opravu pultové střechy v areálu SMB, p. o. 
na parc. č. 418/6 ve variantě s hliníkovým plechem od IZOL-
MONT CZ s.r.o. za nabídkovou cenu 265.300 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na opravu střechy tribuny v areálu TJ Slovan 
Bzenec od IZOLMONT CZ s.r.o. za nabídkovou cenu 285.591 Kč 
vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  rekonstrukci místní komunikace 
u  Sokolovny od  spol. STRABAG a. s. za  nabídkovou cenu 
1  206.077,98 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy o  dílo s  tímto  
dodavatelem. 

•  Cenovou nabídku na  realizaci dlážděných povrchů v  za-
hradě MŠ Podhájí od  SYTYS.cz s.r.o. za  nabídkovou cenu 
234.853,81 Kč vč. DPH. 

Rada města UKLÁDÁ:
•  ZŠ a MŠ Bzenec, p. o. zaslat všechny své platné interní směr-

nice starostovi města, a to v rámci připravované revize zřizo-
vací listiny a směrnic. 

Z usnesení 41. schůze Rady města Bzence konané  
dne 19. 03. 2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na jednostupňový prováděcí projekt revitali-

zace objektu DPS č. p. 78 od PROJEKTY STAVEB Czech Repu- 
blic s.r.o. za nabídkovou cenu 562.529 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na kovové schodiště mezi hřbitovy včetně be-
tonových patek, podkladního kamínku s lemováním z pásoviny  
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a branky od AmonisMetal s.r.o. za nabídkovou cenu 259.990 Kč 
vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na mechanické věžní hodiny s novým čísel-
níkem na zámku Bzenec od spol. L. HAINZ spol. s r.o. za nabíd-
kovou cenu 193.711,32 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  dotační management v  rámci záměru 
realizace obnov místních komunikací Tyršova-Vracovská, Pod 
Vinohrady, Palackého, plocha před bytovými domy Kasárna 
od regiozona s.r.o. za nabídkovou cenu 451.935 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na zhotovení stavby „Bzenec – oprava MK ul. 
Žilkova“ od STRABAG a.s. za nabídkovou cenu 1 066.146 Kč 
vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  zhotovení stavby „Dětské hřiště Pod-
hájí“ od  Bonita Group Service s.r.o. za  nabídkovou cenu 
511.987,30 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  demontáž stávající, dodávku a  montáž 
nové pultové střechy pro provozní budovu Kynologického klu-
bu od IZOLMONT CZ s.r.o. za nabídkovou cenu 498.241 Kč vč. 
DPH. 

•  Vyhlášení veřejné zakázky na realizaci obnov místních komu-
nikací Tyršova-Vracovská, Pod Vinohrady, Palackého a plocha 
před bytovými domy Kasárna dle podmínek dotace. 

Z usnesení 42. schůze Rady města Bzence konané  
dne 27. 03. 2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na  opravdu dlažby pod kontejnerová stání 

v  ul. Bzinská, Podhájí, Úkolky, Veselská, Zahradní, Horní ná-
městí DPS, J. Baráka, J. Wolkra, Kasárna, Nad Sklepy, Nový 
Svět, Olšovská, Písecká od Stavby Juras s.r.o. za nabídkovou 
cenu 106.350,18 Kč vč. DPH.

•  Uzavření Smlouvy na dodávku elektronické úřední desky mezi 
městem Bzenec jako objednatel a  DigiDay Czech s.r.o. jako 
zhotovitel. Předmět smlouvy je dodání venkovní elektronické 
úřední desky v ceně 272.008 Kč vč. DPH.

•  Pravidla a postup pro tvorbu participativního rozpočtu 2. ročník 
- 2024.

Z usnesení 43. schůze Rady města Bzence konané  
dne 10. 04. 2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Uzavření „Festivalové smlouvy o  hudební produkci kapely  

Škwor 2024“ mezi městem Bzenec jako pořadatel a BIG HARD, 
s.r.o. jako agentura. 

Z usnesení 44. schůze Rady města Bzence konané  
dne 02. 05. 2024
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•  Cenovou nabídku v rámci veřejné zakázky na stavbu obnovy 

místní komunikace v ul. P. O. Hviezdoslava + parkovací stání 
Strážnická:
RYBÁRIK, s.r.o za cenu 3 070.697,13 vč. DPH. 
DAC Těmice s.r.o. za cenu 2 966.487,35 Kč vč. DPH. 
STRABAG a.s. za cenu 3 170.021,38 Kč vč. DPH. 
VS - CORRECT - realizace s.r.o. za cenu 3 273.779,00 vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku v  rámci veřejné zakázky na stavbu opravy 
místní komunikace v ul. Slunečná:
DAC Těmice s.r.o. za cenu 2 284.280 Kč vč. DPH. 

 Správa a údržba silnic Slovácka, s.r.o. za cenu 2 804.331 Kč 
vč. DPH. 
STRABAG a.s. za cenu 2 130.638 Kč vč. DPH. 

Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na  dotační management v  rámci záměru 

adaptace části pravého předzámčí na veřejné hygienické zá-
zemí od spol. regiozona s.r.o. za nabídkovou cenu 259.400 Kč 
vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na oplocení MŠ II Bzenec – Kolonie, Podhá-
jí od MORAVSKOSLEZKÉ DRÁTOVNY a.s. za nabídkovou cenu 
243.719 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na stavbu obnovy místní komunikace v ul. 
P. O. Hviezdoslava + parkovací stání Strážnická od DAC Těmice 
s.r.o. za nabídkovou cenu 2 966.487, 35 Kč vč. DPH. Uzavření 
smlouvy s tímto dodavatelem.

•  Cenovou nabídku na  zhotovení stavby opravy místní komu-
nikace v ul. Slunečná od STRABAG a.s. za nabídkovou cenu 
2 130.638 Kč vč. DPH. 

Z usnesení 45. schůze Rady města Bzence konané  
dne 15. 05. 2024
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•  Cenovou nabídku v rámci veřejné zakázky na stavbu obnovy 

místní komunikace ul. Pod Vinohrady: 
TUFÍR, spol. s r.o. za cenu 4 027.186,46 Kč vč. DPH. 
CREATIVE BUILDINGS, s.r.o. za cenu 3 938.798,29 Kč vč. DPH. 
Bronislav Sedláček za cenu 3 656.127,51 Kč vč. DPH. 
Agumont, s.r.o. za cenu 4 553.697,01 Kč vč. DPH. 
DAC Těmice s.r.o. za cenu 4 259 948,93 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku v rámci veřejné zakázky na stavbu obnovy 
místní komunikace plochy před bytovými domy Kasárny: 
TUFÍR, spol. s r.o. za cenu 7 819.914,15 Kč vč. DPH. 
SYTYS.cz s.r.o. za cenu 7 280.570,00 Kč vč. DPH. 
STRABAG a. s. za cenu 7 212.682,90 Kč vč. DPH. 
RYBÁRIK, s.r.o za cenu 6 628.906,76 vč. DPH. 
SIMOST, s.r.o. za cenu 8 031.617,00 vč. DPH. 
CREATIVE BUILDINGS, s.r.o. za cenu 8 005.697,87 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku v rámci veřejné zakázky na stavbu obnovy 
místní komunikace ul. Zahradní: 
SWIETELSKY stavební s.r.o. za cenu 11 250.756 Kč vč. DPH. 
 Inženýrské stavby Brno, spol. s r.o. za cenu 10 664.803 Kč vč. 
DPH. 
STRABAG a.s. za cenu 11 314.936 Kč vč. DPH. 
VHS Břeclav s.r.o. za cenu 11 353.434,67 Kč vč. DPH. 
SYTYS.cz s.r.o. za cenu 9 983.544 Kč vč. DPH. 

Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na  zhotovení dokumentace pro provedení 

stavby v souladu s dotačním programem „Přeměna bývalé li-
sovny na zámku na turistické informační centrum města Bzen-
ce“ od atelier Emil s.r.o. za nabídkovou cenu 1 034.550 Kč vč. 
DPH. A to na základě výběrového řízení v předchozích stup-
ních PD. 

•  Cenovou nabídku na soupis prací a dodávek na investiční zá-
měr „Přeměna bývalé lisovny na  zámku na  turistické infor-
mační centrum města Bzence“ od atelier Emil s.r.o. za nabíd-
kovou cenu 108.900 Kč vč. DPH. A to na základě výběrového 
řízení v předchozích stupních PD. 
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•  Výběr nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakáz-
ky na  dodavatele stavby obnovy místní komunikace ul. Pod 
Vinohrady, a  to Bronislav Sedláček za  nabídkovou cenu 
3 656.127,51 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy o dílo s tímto do-
davatelem. 

•  Výběr nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakázky 
na dodavatele stavby obnovy místní komunikace plochy před 

bytovými domy Kasárny, a  to spol. RYBÁRIK, s.r.o za  nabíd-
kovou cenu 6 628.906,76 vč. DPH. Uzavření smlouvy o  dílo 
s tímto dodavatelem. 

•  Výběr nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakázky 
na dodavatele stavby obnovy místní komunikace ul. Zahradní, 
a to SYTYS.cz s.r.o. za cenu 9 983.544 Kč vč. DPH. Uzavření 
smlouvy o dílo s tímto dodavatelem. 

PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET MĚSTA BZENEC
Vážení občané, letos jsme pro vás připravili další ročník parti-

cipativního rozpočtu. Radnice vyhradila část peněz pro projekty, 
které jste navrhli vy. Právě vy totiž nejlépe víte, co je ve vašem 
okolí potřeba.

Konkrétně máme ve  Bzenci vyčleněno 500  000 Kč a  až  
do 1. 6. 2024 jste mohli podávat své návrhy, co by se za tyto pe-
níze mělo ve městě vylepšit. Celkem byly přihlášeno a schváleno 
jako realizovatelné pět návrhů, které bych vám chtěla představit.

Návrh č. 1 - Výměna povrchu fotbalového hřiště v Olšovci
Jedná se o  sportoviště za  prodejnou potravin COOP, kde je 

zhruba 300 m2 asfaltové plochy s  hrubým kamínkovým povr-
chem, který je pro hraní jakýchkoliv míčových her pro děti a do-
spívající mládež nebezpečný. Dochází zde k častým úrazům. Na-
vrhuji položit vhodnější a modernější variantu kvalitního povrchu 
na multifunkční hřiště.

Návrh podává Vlastimil Lorenc

Návrh č. 2 - Zrestaurování sochy sv. Jana Nepomuckého 
a úprava okolí na Babí

Socha sv. Jana Nepomuckého patří mezi jedny z nejstarších 
na katastrálním území Bzence a je dávnou připomínkou na pů-
sobení Jezuitů v městě Bzenci a zdejší popraviště. Úprava jejího 
okolí a umístění informačního panelu popisující historii této so-
chy. V případě vhodného prostoru zde vytvořit místo pro zastávku 
cyklistů, kteří se zde většinou řadí při příjezdu nebo odjezdu ze 
Bzence po místní cyklostezce.

Návrh podává Petr Janovský

Návrh č. 3 - Workout na Luži
V Bzenci chybí jakákoliv možnost venkovního cvičení pro do-

spělé i děti. Sportoviště jsou pod zámkem a není možnost se jít 
jen tak někam protáhnout a zacvičit si. Proto navrhuji vybudovat 
v centru města workoutové hřiště, které by umožnilo zájemcům 
kdykoliv jít posilovat. Pokud budou na hřiště chodit cvičit dospělí 
a mládež, půjdou dětem příkladem a věřím, že se i ony přidají. Je 
to jedinečná šance dostat děti ven, sportovat a zlepšit si fyzičku.

Návrh podává Vojtěch Koukal

Návrh č. 4 - Pořízení veřejně přístupného automatizovaného 
externího defibrilátoru (AED) na náměstí 

Prostřednictvím AED je možné obnovit normální srdeční rytmus. 
Pokud je defibrilace provedena 3-5 minut od náhlého kolapsu, zvy-
šuje se pravděpodobnost obnovení srdečního oběhu na 50-75 %. 
Veřejný přístup k  AED tak představuje šanci časného provedení 
defibrilace před příjezdem záchranné služby. Obsluhovat AED  

může kdokoli, i  bez předchozího školení a  použití je bezpečné. 
Po zapnutí přístroje se zachránce řídí hlasovou (v češtině) a obra-
zovou nápovědou. 

Návrh podává Mgr. Alexandra Korvasová

Návrh č. 5 - Lanové stezky dovednosti na Kolonce
Vedle nově vybudovaného dětského hřiště se nachází stará  

asfaltová plocha, která je ve velmi špatném stavu a po jejím čás-
tečném odstranění by zde vznikla nově využitelná plocha k  vý-
stavbě dalších komponentů pro využití sportovních aktivit dětí. La-
nové stezky dovednosti jsou dětmi velmi žádanou atrakcí, rozvíjejí 
hrubou motoriku a zručnost dětí.

Návrh podává Jana Bršlíková

Pokud chcete pro některý z projektů hlasovat,  
můžete dvěma způsoby:
1.  mailem na  adresu participativnirozpocet@bzenec.cz – stačí 

napsat název projektu, jméno a  adresu, abychom věděli, že 
jste ze Bzence.

2.  vyplňte tento hlasovací lístek a  zaneste na  podatelnu či do   
infocentra města Bzence. Lístek si můžete i nakopírovat, po-
kud je vás víc.

Teď už je to na vás, vybírejte dobře a svůj hlas prosím 
odevzdejte do 31. 8. 2024.

 Děkuji za vaše hlasy a můžete rovnou přemýšlet o možných 
projektech na příští rok.

Irena Koukalová Uličná - místostarostka

Návrh č. 1 Návrh č. 2
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Návrh č. 2

Návrh č. 4

Návrh č.3

Návrh č.5

Vážení spoluobčané,
ke konci roku 2022 byla založena sbír-

ka pod názvem “MĚSTO BZENEC – Obno-
va areálu bzeneckého zámku”. K polovině 
května 2024 dosáhl stav konta částky 
přesahující 32 000 Kč. Po řadě diskusí byl 
předložen návrh, že shromážděné pro-
středky by mohly být použity na  obnovu 
zámeckých hodin.

Pokud máte zájem finančně přispět 
na  tento konkrétní projekt a  stát se tak 

HODINOVÉ DRAMA: PŘÍBĚH O ČASE A ZLATĚ

součástí iniciativy, která pomůže zámku 
získat nové hodiny, máte možnost tak uči-
nit v následujících týdnech. Všem, kteří již 
do  sbírky přispěli, bychom chtěli vyjádřit 
naše upřímné poděkování.

Petr Kalnický 

Údaje o sbírce:
Číslo transparentní účtu:  
123-7567500227/0100
Majitel účtu: MĚSTO BZENEC

Po postavení lešení byla provedena de-
montáž hodin a  jejich stav byl podrobně 
zkoumán. Při prvním ohledání bylo zjiště-
no, že hodiny byly v minulosti několikrát 
neodborně opravovány a  částečně roze-
brány. Současné hodiny obsahují pou-
ze ručičkový strojek a  neexistují žádné 
důkazy o  tom, že by hodiny kdy odbíjely 
na cimbál nebo zvon.

Číselník s arabskými číslicemi má po-
vrchovou úpravu, která není originální 
a byla provedena nedbale. Původní čísel-
ník byl černý se zlatými kružnicemi a řím-
skými číslicemi. Vzhledem k  menší veli-
kosti arabských číslic musely být ručičky 
prodlouženy.

Po  posouzení stávajícího stavu bylo 
rozhodnuto, že původní hodiny jsou nená-
vratně poškozeny a  nelze je restaurovat 
do  původního stavu s  odpovídající kvali-
tou. Po konzultaci s památkáři se městská 
rada rozhodla nechat vyrobit nové hodiny, 
které budou vypadat jako ty původní, ale 
budou obsahovat moderní technologii. 
Byla přijata nabídka společnosti L. Hainz 
spol. s.r.o. za cenu téměř 194 000 Kč včet-
ně DPH, která zahrnuje montáž, dopravu 
a zprovoznění hodin.

Za  tuto cenu získáme nový mechani-
smus. Věžní stroj bude mít tradiční kon-
strukci, bude vybavený DCF signálem 
pro přesný chod, samostatnou regulací 

pro zimní/letní čas, elektrickým nátahem 
a pamětí pro případ výpadku elektrického 
proudu.

Nový plechový číselník bude ošetřen 
komaxitem v  odstínu polomatné čer-
né barvy. Umělecký písmomalíř nane-
se na číselník a  ručičky cifry a kružnice 
z  24karátového zlata. Hodinový stroj 
bude, stejně jako původní, bez odbíjení, 
ale bude připraven pro možné doplnění 
cimbálu nebo zvonu v budoucnu. Záruka 
na mechanismus bude dva roky, na čísel-
ník patnáct let, přičemž očekávaná život-
nost je sto až sto padesát let.

Za Obnovu bzeneckého zámku 
Petr Kalnický, Vít Vratislavský
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5 zásad
pro úpravu
rozpracovaného
územního plánu

V průběhu pořizování nového územního plánu se značně obměnilo
zastupitelstvo město. Úkolem nového zastupitelstva je územní plán
dopracovat. Oslovili jsme zhotovitele územního plánu i externí
odborníky, aby nám poradili, jak rozpracovaný územní plán nyní
upravit, aby byl opravdu kvalitním podkladem pro rozvoj našeho
města. Z konzultací s těmito odborníky vyplynuly možné klíče,
konkrétně pět tezí, podle kterých lze stávající návrh revidovat.

Erik Ebringer

GSPublisherEngine 0.84.100.100

1 | Vymezit a chránit přirozené hranice města

Bzenec je městem, které je významně formováno přírodními scenériemi jako je les, niva Syrovinky a svahy
vinohradů. Jsou to hodnoty, díky kterým je Bzenec tak krásným místem pro život.

GSPublisherEngine 0.84.100.100

2 | Soustředit se na rozvoj rezerv uvnitř hranic města, s důrazem na bydlení

Uvnitř hranic našeho města je dostatek ploch k rozvoji. Jedná se o lokality, které mají potenciál stát se lokálním
centrem svého okolí, nebo doplní mezeru v zástavbě. Tak se také vyhneme neblahému rozpínání do krajiny. Plochy
uvnitř města jsou snadno zasíťovatelné, dopravně napojené a mají v dosahu občanskou vybavenost.

Areál

Kasárny KolonieBažantnice Novosady Pod Krefty Olšovec

PŘÍPRAVA NOVÉHO ÚZEMNÍHO PLÁNU MĚSTA
Vážení Bzenčané,
v uplynulých týdnech jste měli možnost nahlédnout do poslední 
verze rozpracovaného nového územního plánu města a  vznést 
k  němu své podněty a  postřehy. Jednalo se o  další možnost 
nad rámec a  nutnost legislativního procesu. O  územním plánu 
bude nyní jednat zastupitelstvo na svém veřejném zasedání dne  
26. června 2024. Pokud bude tato verze zastupitelstvem schvá-
lena, bude projednávání nového územního plánu pokračovat tzv. 
veřejným projednáním, kde se k němu budete moci opět vyjádřit. 
Více informací a shrnutí postupu přípravy nového územního plánu 
najdete v následujících odstavcích.

Územní plán je bezpochyby nejdůležitějším dokumentem kaž-
dého města. Mohlo by se zdát, že předmětem územního plánu je 
jednoduše barvami zaznačit nové plochy pro bydlení nebo výrobu 
tam, kde se to zdá příhodné, nebo kde je tlak vlastníků pozemků. 
Smyslem územního plánu je však nastavit vyrovnané a co nej-
spravedlivější vztahy v území tak, aby se město mohlo po všech 
stránkách udržitelně rozvíjet. Řeší tedy například rozvoj a kvalitu 
bydlení a jeho poměr k ostatním funkcím (výroba, služby) a tím 
i celou ekonomiku a demografii sídla. Řeší dostupnost občanské 
vybavenosti i technické infrastruktury, řeší dopravní systém měs-
ta, řeší ochranu přírody, krajiny, sídelní zeleně a zemědělského 
půdního fondu. Řeší však i hůře měřitelná témata, jako je ochrana 
urbanistických, kulturních a historických hodnot, ochrana obrazu 
a charakteru města. V našem případě tedy ochranu toho, co dělá 
Bzenec Bzencem. 

Stávající územní plán Bzence vyšel v  roce 2001. Je jeden 
z nejstarších v regionu. I když v minulých letech prošel několika 
změnami, se stávajícím podkladem již pro jeho neaktuálnost ne-
lze pracovat. V roce 2019 vzniklo vcelku obecné zadání nového 
územního plánu a návrh nového územního plánu prošel prvním 
kolem svého projednávání. Jsou k němu vydána stanoviska do-
tčených orgánů státní správy, občané uplatnili své připomínky. 

V tomto momentu se však razantně proměnilo zastupitelstvo 
města. Úkolem nového zastupitelstva je nový územní plán dokon-
čit. Má osoba byla pověřena jako určený zastupitel pro územní 

plán. K  seznámení s  rozpracovaným územním plánem minulé  
samosprávy jsme uspořádali první besedu s občany. Názory no-
vých zastupitelů i občanů na tento dokument byly různé. Oslovil 
jsem zhotovitele územního plánu Ing. arch. Iva Kabeláče i externí 
odborníky, aby nám poradili, jak rozpracovaný územní plán upra-
vit, aby byl opravdu kvalitním podkladem pro rozvoj našeho města.

Oslovení konzultanti jsou následující. Prof. Ing. arch. Jan Jehlík 
- profesor architektury a vedoucí Ústavu urbanismu na Fakultě 
architektury ČVUT v Praze s rodinnou vazbou na Slovácko, bývalý 
vedoucí magistrátního odboru rozvoje Ústí nad Labem. Podílel se 
na přípravě pražského Metropolitního plánu, je autorem mnoha 
knih. Ing. arch. Petr Buryška - pedagog a doktorand Ústavu urba-
nismu na Fakultě architektury ČVUT, člen komise územního roz-
voje města Šlapanice u Brna. Architekt s vlastní praxí i organizá-
tor několika architektonických a urbanistických soutěží. Ing. arch. 
Miroslava Zadražilová, Ph.D. - se svým brněnským ateliérem se 
v posledních letech zabývá mnoha urbanistickými i  architekto-
nickými projekty pro spoustu obcí a měst (mimo jiné i v našem 
okolí). Je externí pedagožkou na vysoké škole. Ing. arch. Lukáš 
Grasse - olomoucký architekt, je zakladatelem ateliéru, který je 
v současnosti jedním z našich nejuznávanějších na poli urbani-
smu a územního plánování. Často se umisťuje na předních příč-
kách urbanistických soutěží. 

Z konzultací s  těmito odborníky vyplynuly možné klíče, kon-
krétně pět tezí, podle nichž lze rozpracovanou verzi územního 
plánu revidovat. S těmito principy jsme vás jako rada města se-
známili na druhé besedě s občany, která proběhla na začátku to-
hoto roku. Takovou možnou revizi a poznatky z besedy jsme pře-
dali zastupitelstvu města. V minulých týdnech jste měli možnost 
se s materiálem seznámit a vyjádřit se znovu. O těchto úpravách, 
stejně jako o úpravách vzešlých z připomínek občanů a stano-
visek dotčených orgánů z prvního kola projednávání, bude nyní 
zastupitelstvo jednat na svém veřejném zasedání. Poté se můžete 
vyjadřovat formálně v rámci dalšího stupně legislativního projed-
návání, a to v tzv. veřejném projednání. 

Erik Ebringer
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3 | Nové plochy podmínit zpracováním územní studie

Územní studie je celistvým návrhem řešení daného území. V našem případě taková podmínka pomůže územní plán
již vydat bez průtahů, ale zaručit, že dané lokality budou poté řešeny smysluplně, hospodárně a jako fungující celek.

GSPublisherEngine 0.84.100.100

4 | Plochy pro výrobu soustředit u dálnice, u stávajících areálů

V

V

Bzenec je jedním z nejprůmyslovějších měst v regionu. V případě nutnosti ale nové plochy výroby nabídněme u
dálnice a minimalizujme tak dopravní a hlukovou zátěž zbytku města. Bez negativního vlivu na bydlení i panorama.

GSPublisherEngine 0.84.100.100

5 | Realizovat takové změny rozpracovaného ÚP, které nevyvolají nové projednání

Aby mohl být nový ÚP vydán bez průtahů, je nutno nyní realizovat takové úpravy, které nevyvolají celé projednání
znovu. Je nutno nepřesáhnout již schválené bilance, např. odnětí ze ZPF. Nové plochy jako Pod Krefty či Olšovec
navíc vycházejí i z připomínek občanů v rámci projednávání. Pokud je přidáme, musíme jiné ubrat.
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BZENEC  
A DÁLNICE D55

Vážení Bzenčané,
dálnice procházející naším katastrem se 
připravuje léta. Stavební práce v  Bzenci 
– Kolonii však již nekompromisně ohlašu-
jí její přítomnost. Právě realizovaný úsek 
Přerov - Bzenec bude dokončen sjezdem 
na naší průtahové silnici I/54 mezi Bzen-
cem a Bzencem – Kolonií na začátku roku 
2025. V  době našeho nástupu na  radnici 
nebylo k našemu zděšení vůbec jasné, kdy 
započne příprava úseků navazujících, které 
by dálniční dopravu odvedly z našeho ka-
tastru pryč přes Přívoz na Rohatec. Výpočty 
Ředitelství silnic a dálnic (ŘSD) předpoklá-

dají, že vyústění úseku Přerov – Bzenec 
přivede na silnici I/54 tolik vozidel, že se je-
jich počet zvýší až o 30 %. Již nyní dle ŘSD 
po naší průtahové silnici proudí až 12.000 
automobilů denně. 

Vytvoření skupiny starostů a starostek
Ukončení dálnice na  naší průtahové 

silnici bez plynulého pokračování způso-
bí potíže nejen Bzenci, ale i dalším obcím 
na silnici I/54. Proto jsme jako první krok 
v této věci, na začátku roku 2022, oslovi-
li sousední Vracov. Se starostou Vracova 
jsme následně seskupili i  zástupce nava-
zujících obcí. Předpokládali jsme, že jako 
skupina obcí budeme mít lepší pozici při 
jednání o  pokračování dálnice. Následně 
jsme společně začali příslušné státní insti-
tuce urgovat. 

Jednání s ministrem dopravy
Rozhodnutí v  takové věci však musí 

padnout až ze strany Ministerstva dopra-
vy. Ministra dopravy Kupku jsme pozvali 
na  jednání do  Bzence. Po  různých urgen-
cích a krátkém osobním rozhovoru starosty 
s panem ministrem však došlo až na  jed-
nání ve  větším měřítku, a  to v  Uherském 
Hradišti v červnu 2022. Zde již pan ministr 
„udeřil do stolu“ a prohlásil, že i přes eko-
nomickou náročnost bude příprava stavby 
dálnice Bzenec - Rohatec zahájena. Zásadní 
bylo také to, že tehdejší ministryně životního 
prostředí Hubáčková na poslední chvíli pro-
dloužila platnost nutného stanoviska Minis-
terstva životního prostředí k těmto stavbám. 
Pokud by k tomu nedošlo, příprava by začí-
nala od nuly. Nyní bylo možné navázat na již 
existující dokumentaci z roku 2006.
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ukončení dálnice dostalo do podobné situ-
ace jako Bzenec. Podařilo se nám obstarat 
i  souhlas Jihomoravského kraje a  města 
Kyjova. Vrcholní zástupci Ministerstva vni-
tra dorazili do Bzence na jednání, kde naší 
žádosti o výjimku vyjádřili podporu i krajští 
představitelé Policie ČR a  poslanec Mar-
tin Hájek. Finální rozhodnutí ministerstva 
však ještě nepadlo. Vzhledem k předcho-
zím vyjádřením ministerstva i  vzhledem 
k tomu, že právní úprava platná od letoš-
ního roku již takovou výjimku neumožňuje, 
jsme však k výsledku skeptičtí.

Vyjednání dopravní policie ve Bzenci
Co se bezpečnosti týče, s  krajským  

ředitelem Policie ČR se nám dále podařilo 
vyjednat umístění jednotky dopravní poli-
cie. Za tímto účelem rekonstruujeme bu-
dovu č. p. 805 na náměstí, ve které bude 
zřízena také dálková online kancelář po-
licie, tzv. POL-POINT, a výjezdní služebna 
příslušného místního oddělení Strážnice. 
Rekonstrukce opuštěného a  dlouho ne-
využívaného městského objektu ve špat-
ném stavu vyjde cca na 13 milionů korun. 
Ve velké konkurenci čtrnácti firem veřej-
nou zakázku získala společnost STAMOS. 
I zde očekáváme dílčí dotaci.

Miroslav Goliáš

Příprava navazujících úseků a poža-
davky rady města

Projektovou dokumentaci úseků Bze-
nec – Rohatec má na starosti ŘSD. O po-
stupu se pravidelně informujeme na ŘSD 
v Brně. Již teď je však jasné, že dokončení 
těchto úseků nenastane dříve než v  roce 
2032. K záměru těchto staveb však město 
Bzenec dříve neuplatnilo vcelku důležité 
připomínky. ŘSD tak začalo projekt připra-
vovat například bez umožnění realizace 
případného budoucího jižního obchvatu 
města, který je v územním plánu města již 
od  roku 2001. Nebylo také respektováno 
pokračování cyklostezky na Přívoze. Dále 
trváme třeba na  zachování sítě polních 
a lesních cest. O zapracování všech těch-
to požadavků do navazující dokumentace 
s ŘSD vyjednáváme a nutno říct, že jedná-
ní to nejsou příjemná. 

Požadavky rady města v rámci kom-
penzačních opatření

Co se týká kompenzačních opatření 
ze strany státu, v  době našeho nástupu 
na  radnici byly „na  papíru“ pouze kom-
penzační opatření v  krajině a  opatření 
týkající se náhrady lesa. Po  konzultacích 
s  odborníky nejen na  Fakultě doprav-
ní na ČVUT jsme jasně zformulovali také 
požadavky rady města z  hlediska úpra-
vy silnice I/54. Jedná se o  vybudování 
okružních křižovatek u Desty, na náměs-
tí, na křížení I/54 a ulice Zámecké a dále 
zbudování „Malého obchvatu města“ se 
zakončením okružní křižovatkou. V  tuto 
chvíli je v  projektové přípravě okružní 
křižovatka u Desty, na náměstí a několik 
dílčích úprav I/54, týkajících se především 
přechodů pro chodce. 

Jednání s Ministerstvem vnitra o do-
pravních radarech

Výše zmíněné požadavky mají za  cíl 
zlepšení plynulosti a bezpečnosti dopravy 
po  zprovoznění úseku Přerov - Bzenec. 
Dalším krokem by bylo umístění doprav-
ních radarů. Potíž je v  tom, že dle stáva-
jící legislativy by výnos z  pokut zůstával 
v  obci nadřazené, tudíž v  Kyjově. Právní 
úprava platná do konce roku 2023 umož-
ňovala výjimku z  tohoto ustanovení, aby 
výnos zůstal v  našem městě. Není však 
znám případ, kdy by ministerstvo takovou 
výjimku udělilo. O výjimku jsme před kon-
cem roku 2023 přesto požádali. Domnívá-
me se totiž, že málokteré město se díky 
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A N K E T A 
K REVITALIZACI NAŠEHO PARKU

A N K E T A 
VYBUDOVÁNÍ SMUTEČNÍ SÍNĚ A ZŘÍZENÍ PIETNÍHO MÍSTA 

VE BZENCI 

Smuteční síň – ilustrativní obrázek, Město Miroslav, studie z roku 2017, IS-ARCH S.R.O.

Vážení spoluobčané,
dovoluji si obrátit se na  vás s  žádostí 

o sdělení vašeho názoru na témata, která 
jsou sice poněkud smutná, ale dotýkají se 
nás všech. Jedná se o možnost vybudová-
ní smuteční síně a  zřízení pietního místa 
v našem městě.

Cílem ankety je zjistit váš názor a ote-
vřít diskusi na  zmíněná témata. Anketa 
následně může sloužit jako podklad pro 
konečné rozhodnutí zastupitelstva, které 
se ale jejími výsledky řídit nemusí.

Pokud by někdo měl problém s čtením 
QR kódu nebo nemá k  dispozici čtečku, 
anketa bude dostupná také na  webo-
vých stránkách města, kde bude odkaz 

na webový dokument. Anketu můžete vy-
plnit také přímo ve zpravodaji a odevzdat 
na podatelně městského úřadu.

V případě, že anketu vyplňuje více členů 
domácnosti, uveďte všechny odpovědi, se 
kterými se shodujete, a na závěr doplňte 
počet osob, které se na vyplnění podílely.

Neshromažďuji žádné osobní informa-
ce ani e-mailové adresy, anketa je zcela 
anonymní.

S úctou Petr Kalnický

Smuteční síň
Rozloučení s blízkými na jejich poslední 

cestě ve Bzenci obvykle probíhá v koste-
le Církve československé husitské nebo 

v římskokatolickém kostele svatého Jana 
Křtitele. Občané, kteří nejsou věřící nebo 
z jiných důvodů nemohou využít tyto pro-
story, jsou nuceni cestovat do smutečních 
síní v okolních městech, převážně do Ve-
selí nad Moravou. Domnívám se, že i naše 
město by mělo poskytnout důstojné místo 
pro rozloučení s občany, kteří mají Bzenec 
v srdci a přejí si zde uskutečnit smuteční 
obřad mimo církevní prostředí.

V současné době je však nalezení vhod-
né lokality pro stavbu smuteční síně složi-
té. Vytipoval jsem proto čtyři možné loka-
lity, které by za určitých podmínek mohly 
být zváženy, a zároveň vás prosím, abyste 
přidali vlastní návrhy nebo komentáře.

Online: odkaz najdete na webu a FB 
města nebo můžete použít QR kód  
Fyzicky: Na podatelně bzenecké  
radnice nebo v infocentru města

Náš rozsáhlý park je velkou hodnotou 
Bzence. Jeho současné řešení a  podoba 
tomu však neodpovídají. Začali jsme pra-
covat na změně. Přidejte se také a vyplňte 
anketu, která se stane součástí zadání ar-
chitektonicko-krajinářské studie jeho revi-

talizace. Na základě komplexní studie pak 
bude možné dopracovat a realizovat kon-
krétní kroky nejen k  parku krásnějšímu, 
ale také k lépe využitelnému pro všechny 
věkové kategorie a  pro nejrůznější akti-
vity. Zámeckým parkem pro účely studie 
rozumíme plochy v  jeho původní rozloze, 
tedy spodní část se sportovišti a rybníkem, 
horní zámeckou zahradu, areál amfiteátru 
i nádvoří a předpolí zámku. 

Erik Ebringer

Pietní místo – ilustrativní obrázek
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Chcete, aby ve Bzenci vznikla smuteční síň?

  Ano

  Ne

Níže jsou uvedeny 4 lokality, vyberte jednu z nabízených 
možností nebo můžete přidat vlastní tip na lokalitu, či jiný 
komentář.
Vyberte prosím Vámi upřednostňovanou lokalitu:

  U kostela

 Na Bažantnici

 Spojovací

 Krefty

 Jiná – uveďte:

Pietní místo
Tragédie a neštěstí, které se nás osobně nedotýkají, nás přesto 
mohou hluboce zasáhnout. Mnozí z nás chtějí vyjádřit úctu, položit 
květiny nebo zapálit svíčku na památku. Někteří mají své blízké 
pohřbeny daleko, jiní nemají možnost navštívit hrob s pomníkem. 
Pietní místo by poskytlo prostor pro chvíle klidného vzpomínání.
Po tragické události na konci minulého roku a na základě dotazů 
občanů, kde mohou zapálit svíčku, jsem vybral několik lokalit, 
kde by mohlo být zřízeno decentní pietní místo.

Jste pro vybudování pietního místa?

  Ano

  Ne

Jste pro rozšíření místního hřbitova o kolumbárium a roz-
ptylovou loučku?

  Ano

  Ne

Uveďte, prosím, lokalitu, kde by podle Vás bylo vhodné 
umístit pietní místo

  Na místním hřbitově

  V případě rozšíření hřbitova u rozptylové loučky

  V parku na Horním náměstí 

  Na náměstí Svobody

  V prostoru u kostela sv. Jana Křtitele

  Jiná – uveďte:

Jste 

  Muž

  Žena

  Jiné…

Věk .........................

Počet osob vyplňujících anketu .........................

Prostor pro Vaše připomínky, návrhy apod.

✁
B.

 N
ěm
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vé
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ce
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í
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ZPRÁVY ZE ŠKOLKY
Začátek měsíce března byl sice ve znamení sluníčka a tepla, 

ale jinak to byl měsíc na počasí velmi proměnlivý – teplé sluneč-
né dny střídaly dny chladné, deštivé a také větrné. Děti ze bze-
neckých školek to ale neodradilo a během pobytu na čerstvém 
vzduchu vyhlížely jaro, které se letos dostavilo překvapivě brzo. 
Vyprávěli jsme si o  prvních jarních květinách a  změnách s  ja-
rem přicházejících. Děti si zkusily vypěstovat osení. Co by to bylo 
za Velikonoce bez čerstvě vyrašeného obilí? A nejen to. Děti si vy-
ráběly různé velikonoční dekorace – slepičky, zajíčky, vajíčka…

Březen je měsícem knihy, a proto jsme se vydali na návštěvu 
do bzenecké knihovny. Paní knihovnice nám předčítala z knihy 
Hanse Christiana Andersena příběh Ošklivé káčátko, dávala dě-
tem hádanky a pokládala jim otázky týkající se textu a tím zjiš-
ťovala, jak děti pohádce rozumí. Poté si děti prohlížely dětské 
knížky a mohly se projít po knihovně a prohlédnout si ji. Tímto 
děkujeme paní Jitce Navrátilové a Šárce Novoměstské za přípra-
vu příjemného dopoledne a za čas věnovaný našim dětem. 

V  březnu proběhly již druhé netradiční třídní schůzky pro 
všechny předškoláky za  doprovodu jejich rodičů. Děti plnily 
pomocí pohádkových postav různé úkoly, které by měly hravě 
zvládnout před nástupem do školy. 

Do MŠ I  stále jezdí lvíček Vincent s programem Zdravé děti 
s úsměvem. Tentokrát si s dětmi povídal o zdravé výživě. V pro-
gramu Malé technické univerzity se děti proměnily na stavitele 
věží – skupinky dětí stavěly podle plánu vysílač Ještěd.

Na začátku dubna se bzenecké školky otevřely všem zájem-
cům o předškolní vzdělávání. A nejen pro ně. Pro všechny, koho 
zajímají prostory našich školek, byl pořádán den otevřených dveří. 

S  jarem přichází na  svět nový život. V  dubnu jsme si proto 

s dětmi povídali o domácích zvířatech a jejich mláďatech. Roze-
znávali jsme zvířata domácí a hospodářská. Děti se seznamovaly 
se zvířecími rodinami a učily se je správně pojmenovávat.

Oslavili jsme Den Země. Povídali jsme si o naší planetě Zemi 
a o  tom, jak se k ní ohleduplně chovat. Díky hrám zaměřeným 
na  ekologickou výchovu jsme s  potěšením zjistili, že děti jsou 
z domu zvyklé třídit odpad a že jim není naše planeta lhostejná. 
Poslední týden měsíce dubna byl plný čar a kouzel. Při čaroděj-
nickém reji si děti užily tanec, soutěže i výrobu čarodějnického 
lektvaru.

Mateřské školy stále navštěvují různá divadélka, kouzel-
níci i  jiní zajímaví hosté. Za  zmínku jistě stojí kouzelník Tomáš  
Šulaj, herec ze Slováckého divadla, manželé Janečkovi, kteří 
přijeli se vzdělávacím programem pod názvem Od cihličky k do-
mečku, nebo divadélko Zdeňka Ševčíka, který přijel se dvěma 
barevnými pohádkami. 

A naopak děti ze školek do divadla jezdí – navštívily muzikál 
Anička a bylinkové kouzlo ve Slováckém divadle v Uherském Hra-
dišti a veselý příběh o skřítku Rákosníčkovi zhlédly v domě kul-
tury v Kyjově. Nebo dokonce samotné děti vystupují jako zpěváci, 
tanečníci a herci. Na jarní výstavě na kulturním domě ve Bzenci 
vystoupily děti ze všech mateřských škol.

MŠ I se zapojila do XVII. všesokolského sletu 2024, na který 
pilně trénují již několik měsíců. Se svou skladbou Mravenci se 
děti předvedou ve Bzenci, v Lužicích a v Brně. 

V květnu žije každá třída přípravami na besídku ke Dni matek, 
která vždy končí velkým potleskem a úsměvem na  tváři rodičů 
i našich dětí. 

Kolektiv učitelek mateřských škol
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JARO V LESNÍ ŠKOLCE PETRKLÍČ
V lesní školce se s nástupem jara rozbujela aktivita a radost 

ze zelenající se přírody. Děti mohly sledovat rozkvétající květiny 
nebo poslouchat zpěv ptáků v jarním ránu. 

V  rámci vzdělávacího programu byly dětem nabídnuty různé 
aktivity zaměřené na poznávání přírody. Společně s průvodkyně-
mi děti pozorovaly stromy a jejich proměnu, jarní rostliny, zvířa-
ta i jejich mláďata. Díky těmto zážitkům se děti učí respektovat 
a chránit přírodu kolem sebe. 

Ve školce jsme oslavili Velikonoce jako symbol svátku vznikají-
cího rozkvétajícího života v přírodě. Pekli jsme s dětmi velikonoč-
ní nádivku, pletli pomlázky a barvili vajíčka ve slupkách od cibule.

Oslavili jsme také Den Země, povídali si o naší planetě Zemi, 
o tom, jak přispět k tomu, aby se nám na ní dobře žilo, uklízeli 
jsme les a okolí školky.

Na začátku května proběhl první zápis do Lesní mateřské ško-
ly Petrklíč. Ještě máme poslední tři volná místa pro děti s celo-
týdenní docházkou, které by chtěly trávit čas převážně venku, 
v lese, v bezpečném prostředí, kde by mohly růst a rozvíjet se.

Mateřské centrum se plní více a více, ve vzduchu je cítit čers-
tvá tráva, děti si užívají probouzející se přírodu. V mateřském cen-
tru proběhl jarní bazárek/swap. Věci, které se nevyměnily, anebo 
neprodaly, nechaly maminky k dispozici a odvezením těchto věcí 

jsme podpořili projekt Klok.Tex. Děti společně s maminkami vy-
ráběly bylinkovou sůl a mnoho dalšího. Srdečně zveme i vás. Mů-
žete nás navštívit každý čtvrtek od 9:30 do 11:30.

Něco končí a  něco začíná. Dětský lesní klub ukončuje svoji 
činnost k 31. 8. 2024 a od 1. 9. 2024 otvíráme Lesní mateřskou 
školu Petrklíč, která bude fungovat na stejných principech jako 
dětský lesní klub. Děti budou trávit čas především v  přírodě, 
v  bezpečném a  laskavém prostředí, které rozvíjí jejich sociální 
kompetence a radost z poznávání.

V  létě pořádáme pravidelné tábory, u kterých zbývá pár vol-
ných míst:
1. - 5. 7. Lesní dobrodruzi (pro děti ve věku 5-10 let)
8. - 12. 7. Indiánské léto (pro děti ve věku 4-6 let)
5. - 9. 8. Doktor Bolíto 2 (pro děti ve věku 3-10 let)
19. - 23. 8. Les plný pohádek (pro děti ve věku 3-6 let)
V případě zájmu se nám prosím ozvěte na dlkpetrklic@email.cz. 

Poděkování patří městu Bzenec, které nás nezištně podporuje 
především dovozem pitné vody, úpravou příjezdové cesty, záze-
mím a dalšími konkrétními kroky. Velmi za to děkujeme, vážíme 
si takové podpory!

Za tým Petrklíče Vendulka Houšková
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INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE ZA OBDOBÍ ÚNOR 
AŽ KVĚTEN 2024

Kromě běžné výuky organizujeme pro žáky spoustu dalších 
aktivit rozmanitého charakteru.

Programy doplňující výuku:
Svět kolem nás - mezinárodní vzdělávací projekt, jehož se účast-

níme posledních deset let. Tentokrát nám cestovatelé manželé Lej-
skovi představili kulturně rozmanitou Indonésii. Žáci měli možnost 
poznat okouzlující přírodu, atmosféru moderních měst, ale i místa 
poznamenaná chudobou a bídou. A byli překvapení, že si místní lidé 
i přes svůj těžký úděl zachovávají stále úsměv na tváři.

Obdobný charakter měla přednáška Hany Martinkové, která 
pracovala jako dobrovolnice v nemocnici v Ugandě. Vyprávěla ne-
jen o krásné přírodě s Viktoriinými vodopády, ale i o bídě tamější-
ho obyvatelstva, nedostupnosti vzdělání, hlavně však o své práci 
v nemocnici a o dětech, kterým se snažila pomoci.

Spolupracujeme s Univerzitou Tomáše Bati ve Zlíně. V  rámci 
cyklu Věda na přání jsme se zúčastnili projektu na téma Jíte zdra-
vě? Dozvěděli jsme se, zda existují zdravé a nezdravé potraviny, 
nebo jen zdravé a nezdravé stravování. Kurz zahrnoval worksho-
py, praktické ukázky, chemické pokusy i přípravu a ochutnávku 
zdravých svačinek.

Programy preventivního charakteru:
Intenzivně se věnujeme prevenci rizikového chování, pořádá-

me množství přednášek, etických dílen, spolupracujeme s mnoha 
organizacemi a institucemi, mimo jiné s Policií České republiky. 
Její pracovníci dělávají ve  škole osvětu týkající se bezpečnos-
ti silničního provozu, trestní odpovědnosti mládeže či používání 
návykových látek. Právě posledně jmenovaná přednáška spoustu 
žáků dosti zasáhla - setkali se totiž s člověkem, který se dnes 
a denně potkává s lidmi závislými na drogách, a který jim dokázal 
popsat, kam až taková závislost může člověka dostat.

Podpora čtenářství:
Přivítali jsme herce Davida Vackeho, který připravil pro děti 

scénické čtení, tentokrát z  knihy Čarodějnice od Roalda Dahla. 
Aktéry příběhu byli nejenom herci, ale posléze také děti samotné. 
Zapojili jsme se do celostátní soutěže Souboj čtenářů, jejíž princip 
spočíval v tom, že každá třída přečetla pětadvacet knih a o tom, 
jak dobře příběh pochopili, pak soutěžili v online kole. Zúčastnili 
jsme se také několika literárních soutěží a tradičně jsme uspořá-
dali celoškolské kolo recitační soutěže. Ty nejlepší jsme následně 
vyslali do  okresního kola. Přehlídku nejúspěšnějších recitátorů 
školy jsme pak uspořádali i pro veřejnost.

Sportovní aktivity:
Jarní měsíce jsou tradičně ve znamení sportu a my se máme čím 

chlubit. Plavci bzenecké základní školy jsou nejlepšími na okrese 
– v soutěži v Ratíškovicích získali tři stříbrné a  tři zlaté medaile 
a stali se tak absolutními vítězi. Vyhráli jsme okrskové kolo ve vy-
bíjené (jehož jsme byli současně pořadateli), v okrese pak naši žáci 
skončili třetí. Úspěšní byli také atleti: z Poháru rozhlasu v Hodoníně 
si kluci odvezli celkové stříbro, děvčata skončila pátá.
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Environmentální aktivity:
Společně jsme oslavili Den Země. Žáci devátých tříd si připra-

vili projev podkreslený písní Chválím tě, Země má a pak se celá 
škola věnovala aktivitám, které měly připomenout, jak je naše 
planeta krásná, ale i to, že její krása je křehká a potřebuje ochra-
nu. Ve spolupráci se střední školou ve Bzenci jsme se účastnili 
akce Den lesa na pracovišti ve Bzenci – Přívoze. Žáci měli mož-
nost prohlédnout si areál školy, vyzkoušet si jízdu na koni, výcvik 
psů, dostalo se jim spoustu informací o ochraně přírody.

Spolupráce se SRPŠ:
Tato spolupráce je tradičně velmi pestrá a úspěšná. SRPŠ po-

řádá aktivity, na nichž se škola podílí, a naopak. Pokud je výsled-
kem těchto akcí finanční výtěžek, jde tento zpět k žákům školy. 
I  proto jsme mohli uspořádat pro děti bowlingové odpoledne, 
i proto mohou mít žáci levnější cestování autobusy na školní vý-
lety, díky SRPŠ nám přibývají ve školní knihovně nové knihy, díky 
SRPŠ můžeme ocenit nejlepší žáky školy knižními odměnami.

Velmi pestrá je rovněž činnost školní družiny. Její aktivity pro-
sím sledujte na webových stránkách školy a na Facebooku, kde 
najdete více informací i o dění v Základní škole a mateřské škole 
Bzenec jako celku.

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D.
ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec
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BZENECKÝ KLUBÍK V AKCI
V Bzeneckém klubíku se i letos scházely šikovné děti na krou-

žcích, trénincích a workshopech. Z celé činnosti klubíku zmíním 
jen stručně pár bodů z některých aktivit.

Díky dotaci Jihomoravského kraje se nám podařilo zakoupit 
hrnčířský kruh, a tak jsme se s dětmi v keramice s vervou pustili 
i do točení. Už na druhé hodině se nám podařilo vytočit souměrné 
misky, v příštím školním roce se pustíme do hrníčků. 

Vzhledem k blížící se maturitě trenérky Klárky jsme vyměnili 
aerobic za sportovní tréninky s trenérem Vojtou. Děti si vyzkouše-
ly různé druhy sportů a každou hodinu si užily naplno. 

O jarních prázdninách proběhl celodenní velikonoční workshop 
a jako obvykle byl okamžitě zaplněn. Děti si upekly jidáše, vyrobi-
ly spoustu krásných jarních dekorací, nabarvily keramiku, zasa-
dily bylinky a učily se modelovat z marcipánu. Samozřejmě jsme 
jen neseděli u práce, ale pobavili se i u her.

Naší největší jarní akcí je pálení čarodějnic. 30. 4. odpoledne 
byly připraveny čarodějnice se svými zapeklitými úkoly po celé 
trase z Horního náměstí až na Starák. Děti dostávaly tajné amule-
ty, které nahoře vyměnily za sladkosti. Letos byly připraveny dva 
ohně, jeden menší na špekáčky a velký na čarodějnici. K  tanci 
zahrála známá bzenecká skupina Husý kůže. Myši jedné z čaro-
dějnic se staly nejvyhledávanější atrakcí a my jsme si užili krásné 
úterní odpoledne. 

Moc děkujeme všem, kteří akci pomohli připravit, čarodějni-
cím, které byly dokonale krásné a kapele Husý kůže, která nás 
bavila až do pozdních hodin.

Teď už se pilně připravujeme na  letní příměstské tábory. 
Na  každém z  nich máme poslední dvě až čtyři místa (kromě 
Sportcampu, tam přijímáme už jen náhradníky).

Irena Koukalová Uličná
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HLEDÁNÍ VAJÍČEK A STEZKA ČARODĚJNIC
Během Velikonoc se mohly děti vypra-

vit do zahrady zámeckého parku, kde bylo 
připraveno třináct různě vyzdobených va-
jíček. Úkolem bylo je všechna najít a motiv 
překreslit do hrací karty. Wonderka Romča 
Jurásková viděla podobnou hru jinde, 
a tak jsme ji připravili i pro bzenecké děti. 
Podle toho, kolik jsme jich v parku o veli-
konočním víkendu potkali, se hra setkala 
s úspěchem. 

Letos jsme začali s  čarodějnicemi už 
v polovině dubna, zrealizovali jsme totiž tip 

Wonderky Kristýny Prosecké. Na  různých 
místech ve  Bzenci od  Babí až po  Olšo-
vec se objevilo celkem čtrnáct čarodějnic 
a u každé z nich úkol či hádanka. Děti si 
mohly ve Víc než bistru vyzvednout hrací 
kartu, nebo si ji vytisknout, během dvou 
týdnů vyplnit všechna políčka a  samo-
zřejmě se stavit na  Staráku pro odměnu 
za náročné pátrání. Moc děkujeme všem 
dámám, které vyrobily krásné exempláře 
čarodějnic, a věříme, že vy jste si s dětmi 
procházku po Bzenci užili. 

Do  přípravy těchto stezek se zapojil 
Bzenecký klubík spolu s  Wonderkami. 
Moc děkuji všem za  krásnou spolupráci. 
Pokud máte podobný tip na  zajímavou 
aktivitu, dejte nám vědět, rádi se pustíme 
do další akce.

Irena Koukalová Uličná

ČINNOST BZENECKÉHO MINIKLUBÍKU
S  radostí vám oznamujeme, že naše 

činnost bude pokračovat i v dalším škol-
ním roce 2024/2025. Začneme se schá-
zet od října, ať máme celé září na to umýt 
a vydesinfikovat všechny hračky a připra-
vit si návrh aktivit pro nadšené kreativní 
maminky (ale i  tatínky, pokud se budou 
chtít přidat). Protože čas strávený s dětmi 
může být nejen proplkaný u kávy či čaje, 
ale i u kreativní činnosti, které se nám vět-
šinou na rodičovské moc nedostává. 

Zatím necháváme otevřené, který den 
bude setkávání v Miniklubíku pokračovat. 
Proto prosím sledujte náš facebook “Mi-
niklubík Bzenec”, kde se vše včas dozvíte. 

Momentálně bývá hernička otevřena 
každou středu od 9:15 do 11:30, kdy za-
čínáme uklízet hračky. Přijít a odejít však 
můžete kdykoli, záleží jen na  vás, jak 
dlouho s námi budete chtít zůstat. Vstup-
né je dobrovolné a  to, co se vybere, jde 
na chod a potřeby Miniklubíku. 

A co všechno můžou děti v Miniklubí-
ku zažít? Postavit si hrad, sklouznout se  

(nejen do stanu), poválet se v kuličkovém 
bazénku, něco pěkného si vytvořit, ma-
lovat na  tabuli, něco jakože opravit, zažít 
oslavu narozenin a mnoho dalšího. 

Přijďte a zažijte to s námi! 
Poslední setkání v tomto školním roce pro-
běhne 26. června. 

Michaela Václavíková
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ZNAKOVÁNÍ JE ŘEČÍ MIMINEK
Každé dítě chce se svými rodiči a okolím komunikovat. Od na-

rození si miminka postupně osvojují všechny dovednosti potřebné 
pro mluvení. Teprve po nějakém čase jsou však děti schopny ver-
bální komunikace. Neverbální komunikace (tedy i gesta a znaky) 
je zpočátku pro děti lépe srozumitelná a děti ji dokážou vnímat 
daleko dříve než slova. Můžete si toho sami všimnout, že s vámi 
chtějí sdílet svůj svět již od raného věku. Baby Signs - přirozená 
dětská řeč - umožňuje dětem i rodičům se spolu domluvit o dů-
ležitých (a vlastně i o „méně“ důležitých) věcech pomocí jedno-
duchých gest. 

O čem spolu může nemluvně s rodičem hovořit? Třeba o svých 
základních potřebách, aniž by rodič či prarodič musel zkoušet 
metodou pokus omyl, co jeho dítko právě teď potřebuje (jídlo, pití, 
novou plenku...), o tom, co ho zaujalo v okolí (pes, strom, svět-
lo, čepice…) a v neposlední řadě také o svých pocitech (strach, 
smutek…). 

Znakuje totiž každý, aniž by si to uvědomoval, například spinkat, 
prosím, kýve hlavou ano, na  rozloučenou pápá... Program Baby 
Signs nabízí rozšíření o nejpoužívanější znaky, které si ovšem kaž-
dá rodina může přizpůsobit podle svých potřeb, nebo si může pro 
určitá slova vymyslet vlastní znaky. 

Děti přirozeně začínají komunikovat gesty a postupem času, 
jak jim to jejich vývoj umožní, přechází ke kombinaci znak + slo-
vo, až znaky postupně opustí a zbude jen mluvené slovo. Budete 
překvapeni, jak všímavé a inteligentní vaše dítě je, i když je ještě 

tak maličké. Pojďme mu společně umožnit se s vámi bezpečně 
domluvit již v raném věku! 

Kurz je vhodný pro děti ve věku 6-36 měsíců. 
Ve Bzenci probíhají kurzy Znakujeme se zpěvem a hrou v zázemí 
Bzeneckého klubíku. Další běh kurzů začne na podzim,  
pravděpodobně v říjnu 2024. Pro přesný termín sledujte web  
www.ksobesdetmi.cz nebo facebookovou stránku  
„K sobě s dětmi“. 

Nezávislá certifikovaná lektorka Baby Signs
Michaela Václavíková

CO NOVÉHO U DRMOLIC?
Hurá, máme novou sympatickou členku. To je dobře. Vždyť 

i přísloví říká: „Bude nás víc, nebudeme se bát vlka nic.“ To víte, 
ne vždy každá z nás může na všechny naše akce.

Pokud by se k  nám chtěl přidat někdo další, přijmeme ho 
s otevřenou náručí. A proto připomínám naše heslo: „Víno, sran-
da, zpěv.“ Třeba to někoho naláká…

V dubnu jsme opět vystupovaly i  s  flétnovým souborem Zá-
kladní umělecké školy Lubomíra Ligase v kyjovském Centru pro 
seniory. Obdivovaly jsme sestřičky, které musely zajistit, aby se 
všichni chodící i nechodící klienti dostavili včas do kulturní míst-
nosti. A nálada? Výborná! Naše vystoupení bylo plné srandy vy-
brané z životní reality, kterou prožil každý z nás, a tak smíchu bylo 
víc než dost.

A nakonec ještě jedna perlička. Při lechtivějších částech jsme 
sklízely největší aplaus od jednoho staršího pána. Když jsme se 
s ním později daly do řeči, sestřička nás vesele upozornila: „Pozor 
holky, je to hrozný babař.“ A pak že v domově pro seniory není 
sranda.

Květen – Festival vína a jídla. Super akce! Kdo tam byl, ví, že 
počasí organizátorům přálo, lidí přišla spousta, ochutnali kopec 
dobrého jídla a pití a užili si báječnou atmosféru. Snad jsme i my 
s  cimbálovou muzikou Floriánek přispěly našimi vystoupeními 
k dobré náladě. Byla to krásná akce a těšíme se na další.

Iva Holubová
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FLÉTNOVÝ KONCERT V PODÁNÍ I FLAUTISTI 
V sobotu 13. dubna od 17 hodin měli v kapli svatého Floriána 

a Šebestiána domácí i přespolní možnost slyšet naživo virtuózní 
londýnské flétnové kvarteto i Flautisti. Návštěvníci zažili vzrušující 
hudební výlet od  středověku do  současnosti. Soubor představil 
poutavý program s názvem Africa Calls Europe, který nabídl hud-
bu plnou zajímavých skladeb z různých částí světa. Kvarteto již 
několikrát živě vystoupilo pro BBC Radio a  má na  svém kontě 
řadu vystoupení ve Velké Británii, Německu, Rakousku, Švýcar-
sku a České republice. Nyní jim na seznamu jejich koncertních 
míst přibylo též město Bzenec. 

Teplické flautohry 2024

My, co hrajeme na flétnu ze srdce,
vyrazili jsme ve dnech 26.-28. dubna směr Teplice.
Vlakem je to cesta daleká,
žádný flétnista se jí však pranic neleká.
Stihli jsme fotit, karty hrát, povídat,
cestující hudbou těšit i vlak dobíhat.
Stíhání vlaku v Praze stává se již tradicí,
rok co rok zlepšujeme si svou kondici.
Letos pan učitel Martin Fukan stíhal v poklusu i krátké video,
mrkněte na facebook, to bylo ale rodeo :-)
V Teplicích jsme si to náramně užili,
také přátelství a dobré vztahy utužili.
Na soutěž jsme se připravovali nejvíce,
již 14. ročník soutěže pořádala Konzervatoř Teplice.
Všichni jsme byli bezva parta flétnová 
a za vše může paní učitelka Marta Gráfová.
Bzenecká ZUŠ skvěle reprezentovala,
ostudu městu Bzenec v žádném případě neudělala.
Diplomy a zvláštní ocenění přivezli jsme domů
a určitě žádnou nudu k tomu.
Každému z nás v paměti kromě všech zážitků zůstává
teplické motto: „Každý muzikant vždy vyhrává!“ 

Za celý flétnový tým Anička Sovová
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BZENECKÝ FOLKLORNÍ FESTIVAL
Na kopečku u kaple svatého Floriána a Šebestiána ve Bzenci 

bude v červnu živo! Od čtvrtka 20. 6. až do neděle 23. 6. 2024 
tady totiž proběhne historicky první Bzenecký folklorní festival. 
Dokonalý výhled na  naše krásné město, zábavný a  nabitý fol-
klorní program nebo výběr těch nejlepších vín na akci Slovácko 
na dlani (22. 6. 2024) a bzeneckých vinařů (21. 6. 2024) či jedi-
nečná příležitost tvořit společně se známou bzeneckou malířkou 
Lenkou Jurečkovou – to všechno vás čeká jako odměna za zdo-
lání těch několika schodů, které vedou na Starý hrad.

Program Bzeneckého folklorního festivalu odstartuje ve čtvrtek 
20. 6. v 17 hodin besedou na téma trhovci a továrníci ve Víc než 
bistro ve Bzenci. Besedu povede Petr Janovský, předseda spolku 
Starý Bzenec. Protože zájem je veliký a kapacita omezená, do-
poručujeme vám si místo na besedě včas rezervovat na e-mailu 
bzeneckyfestival@seznam.cz.

V pátečním programu „Na Bzenecku“, který bude v amfiteátru 
u kaple od 18 hodin, si pak užijete notnou dávku lidové kultu-
ry Bzenecka a okolí ve všech jeho krásách a podobách. Kromě 
bzeneckých souborů SPT Bzenčan, DFS Bzenčánek, DCM Chrús-
ti nebo CM Floriánek se představí taky ženský pěvecký sbor  
Koňadry z  Vracova. A  proč jsme přizvali právě Vracovjanky?  
To vám odhalíme až v samotném programu.

Hravé a zábavné vystoupení si spolu s dětmi užijete v sobotu 
od 16 hodin v pořadu „Když sem byl maličký pacholíček…aneb 
s  dětmi za  folklorem“, který se rovněž uskuteční v  amfiteátru 
u kaple. V tomto pořadu se představí domácí DFS Maličký Mari-
jánek, DFS Marijánek, DFS Bzenčánek a jejich hosté DFS Lipinka 
a DFS Štěpnička. O tom, že „Všecky cesty vedú do Bzenca“ se 
přesvědčíte hned v následujícím tanečním pořadu. Od 18 hodin 
k nám totiž zavítají folklorní soubory Kuželovjan, slovácký soubor 
Svatobořice-Mistřín, Nivnička nebo mužský sbor Veselí. Chybět 
nebude ani domácí SPT Bzenčan.

Páteční i sobotní večer si až do pozdních hodin společně uži-
jeme u cimbálové muziky v pořadu „Veselo hudci!“. V pátek bude 
hrát Horňácká cimbálová muzika Petra Mičky a v sobotu Cimbá-
lová muzika Širúch.

S festivalem se rozloučíme v neděli mší svatou v Kostele sva-
tého Jana Křtitele, kterou zakončí zpívání SPT Bzenčan s cimbá-
lovou muzikou.

Přijměte naše srdečné pozvání a přijďte si s námi užít čtyři dny 
skvělého hudebně tanečního programu.

Za celý organizační tým BFF srdečně zve Lucie Hacarová

FOLKLORNÍ SOUBORY I LETOS ROZDÁVAJÍ RADOST
První polovina roku byla pro spolek Folklor ve  Bzenci plná 

událostí a vystoupení. Po vánočním odpočinku se všechny složky 
spolku vrhly do přípravy nových pásem, aby mohly potěšit své 
fanoušky ve Bzenci a blízkém i vzdáleném okolí.

První květnovou sobotu se děti z Maličkého Marijánku před-
stavily na domácí půdě během Festivalu vína a  jídla. Hned ná-
sledující den potěšily svým vystoupením seniory v  Domaníně. 
Během těchto vystoupení ukápla nejedna slza dojetí při pohledu 
na naše nejmenší, jak s nadšením a radostí tančí a zpívají.

Sezóna starších dětí z Marijánku je také v plném proudu. Je-
jich nové pásmo „Eště svatba nebyla“ sklízí samý úspěch. Toto 
zábavné pásmo mělo premiéru v dubnu na folklorním odpoledni 
v nedalekých Osvětimanech. V květnu ho děti předvedly během 
vystoupení ke Svátku matek, které pořádala bzenecká základní 
škola, a vy jej budete moci znovu vidět během Bzeneckého fol-
klorního festivalu.

Členové nejstarší skupiny Bzenčánek a dětské cimbálové mu-
ziky Chrústi v březnu společně vyrazili na víkendové soustředě-
ní na Mlýnky, kde nacvičili nové pásmo „Svatojánské čarování“. 
V květnu toto pásmo společně předvedli v Osvětimanech a rov-
nou se vrhli na nácvik dalšího pásma „Utíkej, Káčo, utíkej!“, které 
je určené jen pro Bzenecký folklorní festival.

Dětská cimbálová muzika Chrústi se mimo společná pásma 
úspěšně zdokonaluje a cvičí své vlastní sady. Dvě z nich před-
vedla už v březnu na pěvecké soutěži Zpěváčci Podluží ve Starém 
Poddvorově a v květnu na Festivalu vína a jídla ve Bzenci.

Dospělý soubor po turné krojových plesů, kde předtancovával 
besedy, zorganizoval ve  Bzenci fašaňk a  při pochovávání basy 

vyřkl nevyřčené. V období půstu se většina členů postila, naštěstí 
ne od nácviků, takže se podařilo vytvořit dvě nová pásma a při-
pravit se na nadcházející sezónu. Půst byl završen tradiční veliko-
noční obchůzkou, během které si kluci vynahradili postní období. 
V  dubnu Bzenčan vyrazil na  celovečerní vystoupení do  Žďáru 
nad Sázavou a  v  květnu na  folklorní festival Tuchlovická pouť 
v Tuchlovicích. Na konci května se soubor dočkal milého pozvání 
k  prezentaci na  domácí půdě při obchůzce na  Dni otevřených 
sklepů ve Bzenci.

Nyní se všichni připravujeme na první ročník Bzeneckého fol-
klorního festivalu, jehož pořadateli jsou někteří členové Bzenčanu 
a mnozí ze zakládajících členů Jablůčka, později Bzenčanu.

Přijďte se na nás podívat. Budeme mávat! 
Těší se na vás všichni členové spolku Folklor ve Bzenci.
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KULTURA 2024
Po dlouhé době jsme se sešli opět na Plese města. Hlavním 

lákadlem bylo vystoupení Lenky Nory Návorkové s  Martinem 
Prágrem, tanečníků z  populární soutěže Stardance, kteří slíbili 
překvapení. Kromě skvělého tanečního vystoupení a neuvěřitelné 
energie si pro nás připravili i  školu tance. Dalšími vystupující-
mi byli šikovní členové taneční skupiny Arcoballeno ze Strážni-
ce a  celým večerem se nesla hudba skupiny The People. Díky 
štědrým sponzorům byla tombola plná krásných cen a u vinotéky 
bzeneckých vinařů se neustále tvořily hloučky milovníků vína. 

Pro ty nejmenší jsme pozvali divadelní spolek Blic s krásnou 
muzikálovou pohádkou Kocourek Modroočko. Zaplněné hlediště 
kulturního domu si zpívalo s účinkujícími skoro každou písničku.

Na četné žádosti Bzenčanů se ve Bzenci opět představil vra-
covský soubor Nejenxmíchu. Po Múdrech stařečka Pagáča zahrá-
li letos Dívčí válku. Kulturní dům se otřásal salvami smíchu.

Rockové fanoušky jistě potěšil koncert skupiny Tři sestry či 
křest nového alba skupiny Shaark. 

Rovnou dvě představení bylo nutné zařídit pro známou stand-
-up komičku Simonu Salátovou. To první se totiž vyprodalo během 
jediného týdne.

První květnovou sobotu jsme společně se spolkem Bzeneckých 
vinařů uspořádali první Festival vína a jídla v amfiteátru zámec-
kého parku. Speciality české i zahraniční kuchyně a skvělá vína 
bzeneckých vinařů si přišlo vychutnat na dva tisíce návštěvníků. 
Takový zájem nikdo nečekal, ale samozřejmě jsme z něj měli vel-
kou radost. Bzenecké Drmolice rozdávaly radost celé odpoled-
ne spolu s  cimbálovou muzikou Floriánek a  Tomem Mikulcem 
se skupinou FreeTom. Samozřejmě nemohl chybět ani Maličký 
Marijánek se svým pásmem lidových písniček. 

Pod taktovkou Marýnky z Vracova se postavila májka. Děti řá-
dily v dětském koutku a plnily úkoly na pohádkové stezce. Zkrát-
ka den, kdy se bavila celá rodina.

A co nás v nejbližších měsících ještě čeká?
23. 6.  se opět setkáme v amfiteátru zámeckého parku na Rodin-

ném sportovním dnu, kde si děti budou moci vyzkoušet 
atrakce z Drtivé porážky, různé sportovní disciplíny a změ-
řit síly v  běhu kolem rybníka. Rodiče si můžou zacvičit 
s našimi trenéry a všichni společně se pobavíme na dis-
kotéce DJ Simense.

6. 7. Moravská Biggest Summer party

Bzenecká pouť 2024
16. 8. 21.00 Pouťová párty
17. 8. 20.00 taneční zábava se skupinou Generace
18. 8. 15.00  promenádní koncert s dechovou hudbou Dolinečka 

a zarážání hory se souborem Marýnka z Vracova
18. 8. 19.00 koncert skupin Back to the Roots a ŠKWOR

Ve druhé polovině roku máme předběžně naplánovaného Jož-
ku Černého, Zdeňka Izera, Boba Klepla, Čtyři tenory, Čechomor, 
Alkehol, Walda Gang a vánoční koncert Janka Ledeckého.

Těšíme se na vás
Irena Koukalová Uličná – místostarostka
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SETKÁNÍ SPOLUŽÁKŮ
Dne 18. května 2024 se v restauraci hotelu Beta sešli bzenečtí 

a těmičtí pětasedmdesátníci navštěvující základní školu ve Bzen-
ci v letech 1955–1964. Byl to jeden z nejsilnějších ročníků, který 
měl celkem 84 žáků, z nichž v současné době žije 53. Sešlo se 
nás 34 a společně jsme zavzpomínali nejen na své mládí ve škol-
ních lavicích, ale také na  další životní etapy a  naplnění životní 
dráhy našich dětí a  vnoučat. Pro zlepšení nálady se předvedli 
i naši spolužáci vinaři, kteří věnovali své výrobky do malé přehlíd-
ky 46 vzorků špičkových vín, za což jim patří dík a uznání.

Spolužákům, kteří se nemohli setkání ze zdravotních důvodů 
zúčastnit, přejeme brzké uzdravení a mnoho sil při rekonvales-
cenci. 

Touto cestou děkujeme personálu restaurace Beta Bzenec 
za vzorný servis a vytvoření příjemného prostředí.

Ing. Zdeněk Ventrča

ŽEHNÁNÍ PRAPORU OKRESU HODONÍN
Čtvrtý květen, jak víme, je svátkem svatého Floriána, patrona 

hasičů. V roce 2003 začala při této příležitosti tradice mší na Sta-
rém hradě ve Bzenci. 4. května 2024 se konala poutní mše svatá, 
při které se žehnal prapor Okresního sdružení hasičů Čech, Mora-
vy a Slezska okresu Hodonín. Slavnostní mše se zúčastnily sbory 
z 6. okrsku a z okresu Hodonín, ale i hosté z družebních okresů 
Slovenska (Senica a Skalica). Senickou delegaci vedla starost-
ka kraje Trnava a okresu Senica Marta Hurbanisová a skalickou 
pak Michal Lukáč. Žehnání praporu udělil místní farář Martin 
Rumíšek. V závěru mše svaté dekorovali okresní prapor slovenští 
hosté čestnou stuhou s upomínkou na žehnání praporu. Poděko-
vání za rozpravu panu faráři vyslovil starosta Okresního sdružení  
Miroslav Kuchař. Počasí se nám vydařilo, patron Florián držel nad 
námi svou ochrannou ruku. Z návrší nad Bzencem, kde kaple sto-
jí, byl okouzlující pohled na široké okolí.

Eva Kuchařová – kronikářka sboru
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NOVÉ DĚTSKÉ HŘIŠTĚ NA KOLONCE UŽ FUNGUJE
Děti ze Bzence si mají kde hrát. Díky participativnímu rozpočtu 

nedávno vzniklo nové dětské hřiště za mateřskou školou v ulici 
Podhájí a stalo se oázou smíchu, radosti, pohybu i relaxu. Zatím-
co ratolesti šplhají do domečku se skluzavkou, staví bábovičky 
na pískovišti, houpou se, nebo běhají přes lávku, rodiče mohou 
odpočívat na  lavičkách a při vzácné chvilce pro sebe mají pro-
stor třeba na čtení knihy či sledování TikToku. O bezpečí rozdo-
váděných potomků se přitom nemusí bát, jelikož hřiště je daleko 
od silnice v klidné lokalitě.

Nesmírně mě těší, že město Bzenec dokončilo tento projekt 
pro místní komunitu. Zejména děkuji paní místostarostce Ireně 
Koukalové Uličné, která velmi pomohla při jeho úspěšné realiza-
ci. A děkuji i vám, milí spoluobčané, že jste loni v premiérovém 
kole participativního rozpočtu zvolili právě mnou navržené dětské 
hřiště. Doufám, že mým sousedům z Kolonie i ze vzdálenějších 
částí Bzence, se líbí, a třeba se stane jejich oblíbeným volnoča-

sovým místem, které budou s dětmi pravidelně navštěvovat. Milí 
Bzenčané, na závěr bych se s vámi ráda podělila o novinku, že 
se účastním i právě probíhajícího druhého kola participativního 
rozpočtu. Také letos bych svůj projekt chtěla umístit ve Bzenci – 
Kolonii. Věřím, že by opět mohl udělat dětem radost.

Jana Bršlíková

ČINNOST T. J. SOKOL BZENEC
Stavitel Rychman si unaveně promnul oči a  vstal od  svého 

pracovního stolu. Oknem se podíval na bzenecké náměstí, kde 
právě kráčel městský policista s bubnem přes rameno vyhlásit 
nové zprávy. Otočil se zpět ke stolu, kde ležela rozepsaná zpráva 
o přípravách bzenecké jednoty na II. Všesokolský slet do Prahy, 
kterého se v roce 1891 měla poprvé zúčastnit i skupina cvičenců 
ze Bzence.

O 133 let později si vzdělavatel T. J. Sokol Bzenec unaveně od-
ložil brýle vedle počítače a podíval se na rozepsanou zprávu o pří-
pravách na XVII. Všesokolský slet v Praze, kterého se ze Bzence 
bude účastnit více než 80 cvičenců. Od  II. Všesokolského sletu 
uplynula dlouhá doba - měnilo se státní zřízení, probíhaly války, 
ale i přes to všechno jsou myšlenky a  ideje sokolstva v našem 
městě stále živé. O tom svědčí i rozsáhlá členská základna bze-
neckého Sokola, která činí v roce 2024 352 členů!

Již od loňského roku probíhaly přípravy na letošní slet, do kte-
rého se zapojily všechny věkové složky – od těch nejmenších až 
po ty nejzkušenější z Věrné gardy. Z celkových dvanácti sletových 
skladeb budou naši členové cvičit rovnou v osmi. 

Vyvrcholením všech nácviků je samozřejmě samotný XVII. Vše-
sokolský slet v Praze, který se bude konat v termínu 29. 6. – 6. 
7. 2024. Této události však předchází ještě několik sletů menších 
a pro naši jednotu neméně důležitých:
19. 5.  Veřejné předvedení sletových skladeb ve Bzenci;
26. 5. Župní slet v Lužicích;
9. 6. Krajský slet v Brně;
15. 6. Krajský slet v Uherském Brodu.

Ale i přes všechny tyto náročné nácviky nepolevuje ani běžná 
činnost oddílů a jednoty. Děti nebyly ochuzeny o tradiční Šibřinky, 
v  naší sokolovně měl zastávku fašaňkový průvod a  členové se 
od začátku roku pravidelně účastnili všech probíhajících přeborů, 
které se díky nemalé aktivitě a obětavosti bzeneckých cvičitelů 
často pořádaly a  pořádají přímo u  nás ve  Bzenci. Tato činnost 
byla odměněna i v anketě Sokol roku 2023, kde získali cvičitelé  

oddílu pobytu v  přírodě Sefoga nominaci v  kategorii Kolektiv. 
Z  galavečera, který se při příležitosti Sokola roku konal 21. 3. 
2024 na Tyršově domě, si pak naši cvičitelé odvezli krásné tře-
tí místo. Konkurence rozhodně nebyla malá, o čemž svědčí i to, 
s jak inspirativními sokoly stáli naši cvičitelé na pódiu.

Nezbývá tedy než popřát všem bratrům a sestrám z T. J. Sokol 
Bzenec hodně štěstí do tohoto náročného sletového roku 2024, 
aby se všechny naplánované akce zdařily a oni nepolevili ve svém 
úsilí – vždyť platí bezezbytku Tyršovo: „Člověk je tu proto, aby si 
něco předsevzal a aby to vykonal. Pouhá existence je moře bez 
vody, kniha bez obsahu, život bez života.“

Se sokolským „Nazdar“ – br. vzdělavatel, Petr Janovský 
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Blahopřejeme všem, kteří nyní oslavují 
svá významná životní jubilea:
80 let
Jan Hapla
Jarmila Hostecká
Jana Juříková
Pavel Kindl
Jiří Kučera
Karel Kusák 
Věra Literová
Jana Mandrholcová
Miluška Ostrézí
Zdeněk Pavelek

85 let
Jaroslava Goliášová
Jarmila Janoušková
Anežka Kantoráková
Marie Miklová

90 let
Jaroslava Jakšová
Zdeňka Solíková

91 let
Františka Eliášová
Věra Kumpánová
Marie Pochylá

93 let
Ján Sciranka

Uzavřené sňatky:
František Kaločaj a Veronika Dulová, oba z Veselí nad Moravou
Lukáš Vojáček ze Bzence a Dominika Grochálová z Hodonína
Vítězslav Czehowský ze Bzence a Romana Kratochvílová z Hodonína
Martin Ptáček a Sabina Chytilová, oba ze Bzence
Martin Mikulec a Markéta Kondrysová, oba z Polešovic
Ondřej Mendl z Radenic a Hana Konečná z Hodonína
Pavel Macek z Ratíškovic a Iveta Trávníková z Dubňan
Martin Pazdera a Erika Suttnerová, oba ze Bzence
Kamil Gablas a Veronika Mazáčová, oba ze Bzence
Pavel Kumpán z Brna a Eliška Kleinová z Židlochovic

Loučíme se s občany,  
kteří opustili naše řady:
Josef Jurečka
Jaroslav Kasala
Josef Němeček
Miroslav Nevřivý
Marie Řeháková
Vítězslav Skácel
Amélie Zapletalová

MĚSTSKÁ 
KNIHOVNA  
INFORMUJE
Městská knihovna oznamuje svým čte-
nářům, že půjčovní doba o prázdninách 
(červenec - srpen) bude následující:

Pondělí 8 – 12 14 – 17
Čtvrtek 8 – 12 14 – 17 

Od 15. 7. do 28. 7. bude knihovna uza-
vřena z důvodu řádné dovolené.

Jitka Navrátilová

Z PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…
Ubývání

Co z léta?
až zestárne…
Co stromy váhavé?
Jak výš?
Co trávy?
Věčně žlutá je!
Co jabka?
co už nejsou v ní…
… a nic.
Co slunce?
Víš, jak bledé je!?
Co cesty?
Co krása?
Co v korunách
unavených stromů!

Co ruší ptáků zpěv…
¨… v lese les…
Co s bílou?
Lehkou.
Co už bílá není?!
Jak stmívání v očích?
mých a tvých…
…když jim je do pláče!
Co cesty?
V nás srdce buší…
… do všech stran!
Co s léty?
Spolu zestárnem?!

Víťa Radostová
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140 LET ŽELEZNICE VE BZENCI
V  letošním roce si připomínáme 140 

let od zahájení provozu na trati ve Bzenci. 
Když byla 13. srpna 1882 udělena baro-
nu Oscaru Lazzarinimu koncese na stav-
bu místní dráhy z  dnešního Moravského 
Písku přes Bzenec do Kyjova, jezdily přes 
bzenecký katastr vlaky po  Severní dráze 
císaře Ferdinanda, jejíž německý název 
zněl Kaiser Ferdinand Nord Bahn, ve zkrat-
ce KFNB, již více než 40 let. Němčina však 
prostupovala i  do  názvů stanic, a  tak 
dnešní písecké nádraží dlouho neslo ná-
zev Bisenz, ostatně jeho nemalá část leží 
na bzeneckém katastrálním území. 

Provoz na  místní dráze byl zahájen  
20. července 1884. Podle protokolu 
o technicko–policejní zkoušce byly ve sta-
nicích Bzenec-Písek, Bzenec město a Vra-
cov postaveny čekárenské pavilony podle 
typového plánu „c“. Ten bzenecký, jenž 
později sloužil jako skladiště, vydržel až 
do 16. září 1925. 

Trasa původní kyjovské lokálky byla 
rozhodující pro definitivní podobu projek-
tu Českomoravské transverzální dráhy 
od  Brna k  Trenčínu, která byla původně 
plánována od  Bučovic přes Buchlovské 
hory ke Starému Městu, ale pro náročnost 
takové stavby i vedení řídce osídleným kra-
jem zvítězila záměrná oklika přes Branko-
vice do Nemotic, údolím Kyjovky do Kyjova 
a dále do Veselí nad Moravou. Provoz na ní 
byl slavnostně zahájen 10. října 1887, kdy 
přijel do Bzence první vlak z Brna. Tehdy  
stanice nesla podvojný název Bzenec měs-
to - Bisenz Stadt. Původně byla trať jedno-
kolejná a  u  nynější olšovské zastávky se 
dělila na větev píseckou a veselskou. 

Vzhledem k  nárůstu významu vlárské 
dráhy, začala v meziválečném období vý-
stavba druhé traťové koleje mezi Brnem 
a  Veselím. V  důsledku toho byla od  13. 
května 1938 osamostatněna trať Bzenec 
– Moravský Písek do podoby, jak ji známe 
dodnes. Symbolicky 28. října 1938 byla 
zahájena dvoukolejná doprava mezi sta-
nicemi Bzenec – Veselí nad Moravou. 14. 
května 1939 byla dána do užívání druhá 
traťová kolej v úseku Bzenec – Vlkoš-Kel-
čany. Bzenecké nádraží leží v  kilometru 
77,694 trati číslo 340 z Brna do Uherské-
ho Hradiště (původně do  Vlárského prů-
smyku) v nadmořské výšce 187 m. 

V  pamětní knize jsou zaznamenány 
mimo jiné tyto události: Dne 17. prosince 

1923 bylo v celé stanici aktivováno elek-
trické osvětlení. 27. července 1924 pro-
jížděl pan prezident T. G. Masaryk. „Ačkoli 
měl ve  Bzenci průjezd, musel ve  stanici 
zastaviti, poněvadž jeden Slovák a  jedna 
Slovačka v nadšení vyskočili na stupátko 
vozu.“ Prezident republiky projížděl Bzen-
cem ještě 5. srpna 1931 a 15. července 
1933. 19. června 1936 přijel do  našeho 
města již jeho nástupce Dr. Edvard Beneš 
s  chotí. Se zavedením nového jízdního 
řádu od  15. května 1926 bylo změněno 
jméno stanice Bzenec město na  Bzenec 
a  od  roku 1936 nádraží Bzenec-Písek 
na Moravský Písek. V lednu a únoru 1929 
byla krutá zima s  teplotami až – 38 °C. 
Komplikace v osobní dopravě také dělalo 
obrovské množství sněhu a velká nemoc-
nost zaměstnanců. 15. prosince 1932 byla 
provedena kolaudace nově zřízené vleč-
ky firmy Bzenecká rafinerie lihu, Eduard 
Fürst, pozdější Benzina. 18. července 
1937 slavila vlárská dráha padesátile-
té jubileum zahájení veřejného provozu. 
„V 10:44 hodin projel stanicí nejrychlejší 
československý vlak „Slovenská strela“. 
V 11 hodin přijel do stanice historický vlak 
pozůstávající ze staré lokomotivy a tří od-
dílových vozů s bočnými dveřmi.“ 26. led-
na 1943 odjeli naposled ze svého města 
vlakem do Uherského Brodu bzenečtí židé. 
Na konci 2. světové války utrpělo naše ná-
draží rozsáhlé a zbytečné škody způsobe-
né ustupujícími německými vojsky. 

V neděli 7. července 1946 byla na při-
pomínku oběti Jana Kubíka slavnostně 

odhalena deska na  budově bzeneckého 
nádraží. Jan Kubík se narodil 21. 7. 1883 
v Lanžhotě, byl úpravčím trati ve Bzenci. 
Za ukrývání učitele Cyrila Žižlavského jej 
v roce 1943 nacisté na Pankráci popravili. 

V  roce 1984 prodělala bzenecká sta-
nice modernizaci v  podobě výměny kla-
sických mechanických návěstidel za svě-
telná. Od  podzimu 1993 je v  provozu 
zastávka Bzenec-Olšovec a náš region byl 
v roce 2008 zapojen do Integrovaného do-
pravního systému Jihomoravského kraje 
(IDS JMK). Od července 2009 je v užívá-
ní zrekonstruovaný přednádražní prostor 
s autobusovými zastávkami a parkovacími 
místy. 

V  obvodu bzenecké stanice stávala 
i  jednokolejná výtopna, sloužící jako zá-
zemí lokomotivám místní dráhy. Do  roku 
1980 se ještě vedla jako Strojová stanice 
Bzenec, jíž byla přidělena jedna motoro-
vá lokomotiva pro místní nákladní dopra-
vu. Tehdy přešla do Kyjova a remíza byla 
na podzim roku 2020 zbourána. Ve Bzen-
ci zůstaly jen vlakové čety, pro něž byla 
zřízena kdysi moderní a dnes nepotřebná 
a  chátrající sociální budova v  soused-
ství původní výpravní budovy. Svého pů-
vodního určení už dlouho nedoznává ani 
skladištní budova směrem k  přejezdu. 
A  oblíbenou trafiku, léta stojící ve  stínu 
majestátných lip, pamatujících ještě po-
čátky provozu, si také vybaví už jen střed-
ní a starší generace. 

Milan Řihánek

Dobová pohlednice zachycující bzenecké nádraží za první republiky. (sbírka: Janovský P.) 
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NAŠI RODÁCI
Johann Friedrich Bechtel, nadlesní
* 11. 9. 1800 Hanau, Německo
† 19. 8. 1868 Neustift am Walde, Rakousko

Johann Friedrich Bechtel se sice ve Bzenci nenarodil, ale ovliv-
nil naše nejbližší okolí natolik, že na  něj rozhodně v  naší sérii 
článků nesmíme zapomenout.

Pocházel z kupecké rodiny v kurfiřství hesensko-kasselském. 
Po  krátkém školním vzdělání odešel roku 1816 k  nadlesnímu 
Friedrichu Resslerovi, který mu vystavil výuční list a umožnil ve-
řejné přezkoušení u kurfiřtského lesního úřadu v Hanau (1818). 
Pak krátce sloužil u  gardového batalionu polních myslivců,  
absolvoval státní hesenské Hartigovo lesnické učiliště ve Fuldě 
(1819–1820) a znovu se vrátil k vojenské službě. Dne 4. 12. 1823 
vycestoval na příkaz hesenského lesního úřadu do Bzence. Roku 
1828 se oženil s Annou Schrödrovou z Vídně a měl s ní čtyři děti.

Svůj aktivní život prožil na bzeneckém panství patřícím hra-
běnce Emílii z Reichenbachu a Lesonic - manželce hesensko-ka-
sselského kurfiřta Viléma II. Stal se zde skvělým praktikem a s ti-
tulem nadlesního také vedoucím lesním úředníkem velkostatku. 
K jeho největším zásluhám patří zcela originální způsob zalesnění 
rozsáhlé oblasti Vátých písků na Dúbravě, jemuž se věnoval v le-
tech 1825–1852. Prosadil se také jako vyhledávaný inspektor 
a poradce pro lesnictví i na jiných moravských panstvích.

Od  roku 1845 usiloval o založení prestižní dvouleté lesnické 
školy pro Moravu a Slezsko, která nakonec vznikla v roce 1852 
na  lichtenštejnském zámku v  Úsově. Bechtel vypracoval návrh 
jejího studijního plánu a  v  letech 1850–1852 připravil stanovy 
Moravskoslezského lesnického školského spolku. Roku 1849 se 
zúčastnil prvního agrárního kongresu ve Vídni. Kromě toho půso-
bil v Moravskoslezské hospodářské společnosti v Brně a od roku 

1849 také v její samostatné lesnické sekci. Za práci v ní obdržel 
v roce 1856 zlatou medaili. Byl čestným členem České lesnické 
jednoty (1850), jednatelem Moravskoslezského lesnického škol-
ského spolku (1852–1868) a komisařem a examinátorem stát-
ních lesnických zkoušek.

Když mu v roce 1865 zemřela manželka, ukončil Bechtel svou 
inspekční práci a přestěhoval se ke své dceři do Vídně, kde byl 
posléze povolán do direktoriální rady Říšského lesnického spolku, 
ve které působil až do své smrti roku 1868.

Petr Janovský 

Jediné známé vyobrazení Johanna 
Friedricha Bechtela pocházející z dobové-
ho tisku (zdroj: Expozice města Bzence).

Snímek z roku 1906, kdy byl 
ve Bzenci–Přívoze odhalen 
pomník Johannu Friedrichovi 
Bechtlovi (zdroj: Expozice 
města Bzence).

TOULKY BZENCEM A OKOLÍM
Most Dr. Edvarda Beneše

Dnes se v našich toulkách po okolí vypravíme na Bzenec–Pří-
voz. Ten dostal svůj název právě po zdejším přívoze, který dlouhá 
staletí převážel přes řeku Moravu lidi cestující po silnici spojující 
Bzenec se Strážnicí. Již dlouho před první světovou válkou bylo 
usilováno o to, aby zde byl vybudován most, ale právě válka a po-
válečné hospodářské poměry zapříčinily, že se stavba odsunula 
na neurčito. Teprve na počátku 30. let v rámci budování okresní 
silnice Bzenec – Strážnice došlo na jednání mezi zástupci obou 
měst, které vyústilo v rozhodnutí vybudovat most za finanční spo-
luúčasti Bzence i Strážnice.

Dne 13. 11. 1931 Zastupitelstvo města Bzenec vyčlenilo pří-
spěvek 120 000 Kč na regulaci řeky v prostoru zamýšlené stav-
by a 170 000 Kč na samotnou stavbu. V roce 1934 byla zadána 
stavba pilířů firmě Kaulich z Ostravy s podmínkou, že pilíře budou 
zhotoveny do poloviny roku 1935. Při jejich budování byly naleze-
ny pozůstatky dřevěných pilířů mostu, který zde stával před třice-

tiletou válkou, ale zřejmě ještě v průběhu 17. století zanikl. Dne  
5. 6. 1937 se Zastupitelstvo města Bzence a Strážnice jednomy-
slně usneslo pojmenovat most jménem prezidenta Dr.  Edvarda 
Beneše.

Snímek přívozní pramice spolu s dokončeným mostem Dr. Edvarda Beneše 
na snímku z konce 30. let 20. století (zdroj: sbírka autora).
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Dne 4. 4. 1938 proběhla kolaudace mostu a slavnostní otevře-
ní bylo naplánováno na 26. května téhož roku. Částečná mobili-
zace a celková mezinárodní situace však odložila tento slavnostní 
akt na neurčito a most byl zprovozněn. Sloužil však jen do dubna 
1945, kdy jej zničila ustupující německá vojska. Sovětští ženisté 
za pomoci okolních obyvatel vybudovali prozatímní dřevěné pře-
mostění řeky Moravy, které však bylo v provozu ještě mnoho let 

po válce až do doby, kdy byl vybudován současný most. Kusy zni-
čeného mostu Dr. Edvarda Beneše můžeme spatřit při nízké hla-
dině vody v korytě Moravy ještě dnes, stejně tak jako pozůstatky 
původního nájezdu na most vedle dnešní silnice. A to jsou také 
jediné připomínky stavby, o kterou usilovali bzenečtí a strážničtí 
obyvatelé dlouhá desetiletí.

Petr Janovský

Zničený most v dubnu 1945 (zdroj: Expozice města Bzence). I v současnosti jsou na břehu stále vidět pozůstatky původního mostu  
(zdroj: Bc. Vojtěch Bača).

INZERCE

POPLATEK ZA KOMUNÁLNÍ ODPAD
Vážení občané, dovolujeme si vám připomenout, že se blíží konec termínu splatnosti poplatku za svoz odpadů, který je  

30. 6. 2024. Poplatek je splatný JEDNORÁZOVĚ a jeho výše je 600 Kč/rok/osoba a 450 Kč/rok/osoba pro občany ve věku 65 let 
a více. V případě úhrady na bankovní účet (3529671/0100) prosím NEZAPOMEŇTE uvést variabilní symbol a jména osob, za které 
platíte, jinak nebude možné platbu spárovat! Správnost variabilního symbolu ověříte na  telefonním čísle 518  306  434 (případně  
e-mailem na poplatky@bzenec.cz) a na telefonním čísle 518 306 428 (případně e-mailem na pokladna@bzenec.cz).                       
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HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

MISTR ÚDRŽBY

MECHANIK | ELEKTROMECHANIK 
- 35.000 – 45.000 Kč (dle směnnosti)

VÝVOJOVÝ SPECIALISTA | TECHNOLOG
• Stabilitu silného zaměstnavatele
• Měsíční příděl cukrovinek zdarma
• 5 týdnů dovolené
• Firemní benefity, stravování
• Nástup možný ihned

NABÍZÍME

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz
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Střední  škola  gastronomie,  hotelnictví  a   lesnictví  Bzenec  

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace 
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e‐mail: info@sosbzenec.cz 

 
MATURITNÍ OBORY 

Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02 

Hotelnictví    65 – 42 – M / 01 

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01 

UČEBNÍ OBORY 
Cukrář   29 – 54 – H / 01 

Kuchař – číšník  65 – 51 – H / 01 

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01 

Rybář   41 – 53 – H / 01 

Zahradník   41 – 52 – H / 01 NÁSTAVBOVÉ STUDIUM 
Mechanizace zemědělství  41 – 45 – L / 51 
a lesního hospodářství   
Podnikání    64 – 41 – L / 51 

JEDNOLETÉ OBORY  
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče 

s výučním listem nebo maturitní zkouškou) 

Cukrář   Lesní mechanizátor 
Hotelnictví   Rybář 
Kuchař – číšník   Zahradník  
Výrobce potravin 

UČEBNÍ OBORY 
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami) 

Potravinářská výroba 29 – 51 – E / 01 

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01 

V  září 2023 jsme otevřeli nový maturitní obor Masér sportovní a rekondiční. Během studia získáte velmi 
dobré jazykové znalosti, znalosti z přírodovědných oblastí, zorientujete se v administrativě, marketingu a 
finanční oblasti. Profesně se zaměříte na fungování lidského těla, poradenskou činnost v oblasti správného 
životního stylu, sportovní rehabilitace, masáže. Budete mít otevřenou cestu k vlastnímu podnikání i 
dalšímu studiu. 
Areál Bzenec ‐ Přívoz 
Žáci oborů Ekologie a životní prostředí, Lesní mechanizátor, Zahradník, Rybář se pohybují v atraktivním 
prostředí zejména v odborné výuce. Samozřejmostí je práce s moderními přístroji. V nejbližším období 
plánujeme pořízení trenažéru pro výuku práce s harvestorem a zřízení učebny pro výuku tohoto tématu. 
Naši žáci tak získají jedinečnou možnost zkusit si práci na simulátoru a následně mohou usednout k další 
výuce do stroje samotného. Vyzkoušíte si moderní práci při zcela automatizovaném a mechanizovaném 
zpracování dřeva. 
Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání. Více na www.sosbzenec.cz 
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Zápis sňatku kurfiřta a hraběnky 
v javornické matriční knize  
(zdroj: actapublica.eu).

Kurfiřt Vilém II. Hesenský (zdroj: Expozice města 
Bzence).

Hraběnka Emílie z Reichenbachu a Lesonic  
(zdroj: Expozice města Bzence).

V  pokračování našeho příběhu se do-
stáváme k události, která svým významem 
dalece přesahuje rámec našeho města, 
a  to ke  svatbě panovníka cizí suverénní 
země. Ta se uskutečnila právě ve Bzenci. 
Svatbou někoho z  vládnoucí dynastie se 
může pochlubit jen málo měst, a  proto 
je zarážející, že byla tato událost v minu-
losti zmiňována jen okrajově nebo vůbec 
a chybí o ní širší povědomí. 

Po smrti první manželky kurfiřta Viléma 
II. Hesenského, princezny Augusty, dne 
19. 2. 1841, již mohlo dojít k oficiálnímu 
sňatku s  hraběnkou Emílií z  Reichenba-
chu a Lesonic. Rakouský císař Ferdinand 
I. Dobrotivý udělil kurfiřtu souhlas a  po-
volení k  morganatickému sňatku spolu 
s přáním, aby mu toto manželství přineslo 
štěstí. Svatba se konala dne 8. 7. 1841 
na  zámku ve  Bzenci. Kromě nejpředněj-
ších členů hesenského dvora nechyběl 
mezi významnými svědky této události ani 
sám rakouský ministr zahraničí a kancléř 
Klemens Wenzel Metternich.

Vzhledem k  tomu, že kurfiřt byl pro-
testantem helvétského vyznání, proběhla 
svatba v zámecké kapli za účasti pastora 
z Javorníka. Kurfiřt ale věnoval bzenecké-
mu kostelu svatého Jana Křtitele na  pa-
mátku stříbrnou věčnou lampu a hraběn-
ka Emílie dala upravit kostelní oratoř, která 
dodnes nese její erb.

Zápis o  svatbě byl proveden nejen 
do protestanské matriky v Javorníku, ale 
o  významu této události svědčí i  fakt, že 
opis tohoto zápisu byl pořízen i do římsko-
katolické matriky ve Bzenci.

Po  koupi bzeneckého panství začali 
na  zámek proudit úředníci z  Hesensko-
-Kasselska, kteří měli za úkol zajistit, aby 
celé panství v  majetku hraběnky Emílie 
z  Reichenbachu a  Lesonic hospodářsky 
vzkvétalo. Ale o  tom si povíme zas příš-
tě. Již v  tomto čísle zpravodaje si však 
můžete přečíst o  nadlesním Johannu 
Friedrichovi Bechtelovi, který patřil mezi 
úředníky k nám vyslané.

Petr Janovský, Libor Kuchař,  
Vít Vratislavský 


